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25. SEPTEMBRA avīze 
JAUNUMI 

GODA DOKTORIEM UN GODA 
BIEDRAM KLATNEESOT, 

29. septembri LU Mazajā aulā fakultāšu dekāni no-
I sauca viņu nopelnus un vārdus. 

Latvijas Universitātes Goda doktora grāds (Doctor ho
noris causa Universitatis Latviensis) piešķirts Pasau
les Intelektuālā īpašuma organizācijas ģenerāldirekto
ram A r p a d a m Bogšam - par lieliem nopelniem inte
lektuāla īpašuma aizsardzības konvencijas izstrādāša
na, ieviešanā un par ciešo un sekmīgo sadarbību ar Lat
vijas Universitāti. 

Evrī universitātes profesoram Žanam-Davidam 
E d u a r d a m Avene lam - par veikto pētījumu nozīmīgu
mu, lielo ieguldījumu studiju procesa attīstībā LU un 
ciešo kontaktu veicināšanā starp LU un universitāti Pa
rīze I (Sorbona). 

_ Emeritus profesoram universitātē Parīze I (Sorbona) 
P j ē r a m Ziudisel ī - par veikto pētījumu nozīmīgumu, 
lielo ieguldījumu studiju procesa attīstībā LU un ciešo 
kontaktu veicināšanā starp LU un universitāti Parīze I 
(Sorbona). 

Rietummičiganas Universitātes profesoram Vil ja
m a m B. Har i sonam, III - piešķirt par veikto pētījumu 
nozīmīgumu un lielo ieguldījumu ģeoloģijas studiju at
tīstībā Latvijas Universitātē. 

Indianas South Bend Universitātes profesoram Jā
n im Pen iķ im piešķirt - par veikto pētījumu nozīmīgu
mu, lielo ieguldījumu studiju procesa pilnveidošanā LU 
un sabiedrības vadības maģistra studiju programmas 
izveidošanā. 

A r šo vēlos paust savu pateicību Latvijas Univer
sitātei, tās Senātam un augstskolas kolekt īvam par 
m a n izrādīto uzmanību u n cieņu, ievēlot par L U G o 
da biedru. 

Atz in ība m a n a m v e i k u m a m valsts labā Latvi jā 
u n starptaut iskā m ē r o g ā vienlaikus ir atz inība arī 
Latvi jas Univers i tāte i , kuras vēstur iskā n o z ī m e 
m ū s u valsts intelektuālo spēku ve idošanā u n stip
r ināšanā al laž bijusi izcila. P a r to l iecina Latvijas 
Univers i tātes pasniedzē ju , absolventu u n studen
tu vārdi u n darbi gan m ū s u zemē, gan tālu aiz tās 
robežām. 

Šis augstais novērtē jums m a n ir j a u n s stimuls 
jaunu darbu uzsākšanai un sevis nemitīgai pilnvei
došanai. T a s ir v iens no balst iem radošai domai u n 
mērķt iec īgai darbībai - Latvi jas tautas , Latvi jas 
valsts labklājības vārdā. 

Ar cieņu, GUNTIS ULMANIS 
1997. gada 1. oktobrī 

• • • 
D e a r S ir , 
M y col league M r . J e a n Avene i and myse l f are 

extremely honored by the distinction that has been 
m a d e for us . 

W e sincerely regret that w e will not be able to 
attend the commemorat ion of the 78th Anniversary 
o f the founding o f "our" university in our hearts . 

Y o u r s faithfully, 

Pierre Giadicell i 
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VIEDOKLI 

KĀDS SĀCIES JAUNAIS 
MĀCĪBU GADS? 

P i r m a i s s e p t e m b r i s i r a iz m u g u r a s , u n i es tāša -
' n ā s d r u d z i s i r b e i d z i e s . V a r i z r ā d ī t i e s , k a s t u d ē š a 
n a n a v n e m a z t ik v i eg la l ie ta . G r ā m a t a s , k o l o k v i j i , 
j a u n i d r a u g i , b r ī v ī b a i e v e l k s a v ā v i r p u l ī , u n p ē k š ņ i 
v a r sa jus t p i l n ī g u v i e n t u l ī b u . P a r d i s k o m f o r t u p ē c 
i e s t ā j e k s ā m e n i e m u n d a u d z k o c i t u s tāsta P s i h o l o ģ i 
j a s u n p e d a g o ģ i j a s ins t i tū ta d e k ā n e D r . H a b . pro f . 
A . S p o n a u n L U p e d a g o ģ i j a s u n p s i h o l o ģ i j a s f aku l 
tā tes d o c e n t e I. T i l t iņa . 

Kādus studentus jūs satikāt jaunajā mācību gadā? 
A.S. Man bija tikšanās ar studentiem, un tā bija vienkārši 

fantastiska! Cilvēki grib studēt, cilvēki grib mācīties,man lie
kas, zināšanas kā vērtība, izglītība kā vērtība, profesija kā 
vērtība - tas viss sāk pieaugt. Vislielākais prieks man ir par 
to, ka man nav jāstrādā ar studentiem, kas negrib to, ko es 
mācu. Viņi izvēlas un tad nāk. Strādāju šajā Universitātē jau 
nol962. gada, jā, esmu vecākais inventārs šajā institūtā, un 
visas šīs pārmaiņas esmu pārdzīvojusi, varu teikt, ka tādi stu
denti, kā tagad nav bijuši nekad. 

to****3** 
• 75 svecītes nopūtām ar 

vienu elpas vilcienu. Ko 
jaunu esam atpūtuši? 

^ i I iW 

Tagad vienā telpā mācās dažādu paaudžu un profesiju studen
ti, piemēram, pieredzējuši skolotāji doktorandi un pirmkursnieki, 
klausās lekciju. Viņiem tas intresē, viņi nāk, klausās. Dažreiz pirmā 
kursa bakalauri sit pušu pieredzējušos pedagogus. 

I.T. Šogad studenti ir neatkarīgāki, patstāvīgāki, viņi ir ga
tavi individuāli cīnīties par savu mērķu sasniegšanu, mazāk 
jūt vajadzību būt kopā. Vēlāk viņi sapratīs, ka 2+2 nav četri, 
bet psiholoģijā tas ir neizsakāmi daudz. 

Kāpēc tā? 
A.S. Vecākās paaudzes cilvēki ir dzīvojuši bezproblēmu 

sabiedrībā, vienkārši to nebija. Skolotājiem bieži vien problēmu 
nav, studenti jau redz problēmu,viņi sāk tās formulēt. Man ir 
patīkami skatīties, kā viņiem spīd acis, viņi ir brīvi. 

Ko jūs varētu teikt par lekci jām, māc ību procesu? 
Pastāv tāda problēma, kā pretošanās audzināšanai, bet tā 

ir sveša, kā pasniedzējiem, tā studentiem. Viņi neapjēdz reālo 
bāzi šai problēmai, tā ir pretošanās mācībām. Katram studen
tam ir sava mācīšanās metode. 

Pastāv vēl viena problēma, "klausīšanās un dzirdēšanas". 
Var dzirdēt, ko saka, bet vai cilvēks izprot, to, ko saka, vai 
klausās mērķtiecīgi? Tās ir ļoti interesantas lietas. 

Vēl var piebilst, ka studenti nemāk lasīt. Tā ir vēl viena 
būtiska problēma. 

I.T. Pirmkārt, telpu problēmas: mūsu fakultātei nav lielas 
auditorijas, 150/200 studentu. Telpas ir ļoti mazas, un stu
dentiem tur fiziski nav vietas. Ja studentam nav krēsla, nav 
galda, tad tās nav mācības.Tas ir iemesls tam, kāpēc nevaram 
pieņemt citu fakultāšu studentus. 

Otrkārt, no savas pieredzes vadoties, varu teikt, ka Univer
sitātē tiek realizētas divas programmas: akadēmisko zināšanas 
apguves programma, kura ir ļoti regulēta, un socializācijas pro
gramma. Bieži gadās, ka mēs mācām gudras lietas, bet sa
skarsmē, kontaktos, atsaucībā mums trūkst praktiskās psi
holoģijas zināšanu, tā rezultātā varam kļūt par "negatīvu 
piemēru", un tad mēs brīnāmies par tiem jaunajiem cilvēkiem 
un sakām, kā tādi varēja izaugt! 

Kāpēc tā tas ir? 

A.S. Dažreiz studentiem nav noteikta mērķa, ko mācīties, 

(Turpinājums 5. Ipp.) 

Fotoreportāža no LU 
laikraksta 75 gadu 
jubilejas svinībām -
2.-4. Ipp. 

LU 78 dzimšanas dienā rektora 
Jura Zaķa un visas 
Universitātes atzinība arī 
ilggadējai profesorei Līnai 
Birzinas kundzei 

• Profesori medz zagt 
idejas - 5. Ipp. 

• Kādas ir karjeras 
iespējas Universitātē -
5. Ipp. 

• Aicina konkordijas, kori, 
centri utt. - 7.-8. Ipp. 

• Mūzikas lappuse 
dažādām gaumēm -
9. Ipp. 
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avīze 

PRESI MlL, PRESI NlST, RET TĀ IR UN RŪS PERSITATES 
AVĪZE!" 

MīļS sveiciens lielajā jubilejā! 
Vēlam arī turpmāk būt tikpat in
teresantiem, aktīviem un azartis
kiem! 

STUDENTU 
INICIATĪVAS FONDS 

Klausītajos Leopolds Miltiņa kungs (Šķiet, . 
kundzi), bet viņā runāja ari savu dzeju Publika bija pati uzmanība 

Viss sākās ar redaktpres Ilzes 
Brinkmanes runu Maoās aulas 
tribīnē -pārskats par LU laik
raksta laika izjūtu no 1922. līdz 
1997, gadam 

No visas sirds sveicam "Univer
sitātes Avīzi" 75 gadu jubilejā un 
vēlam tai vēl vismaz tikpat ilgu mū
žu - krāsainu, dzīvīgu un daudzpu
sīgu! 

Lai Tev, Ilze, daudz izturības, 
uzņēmības, cīņasspara un azarta 
darboties "UA" priekšgalā arī turp
māk! 

Mēs - UNDA UN JĀNIS -ku
riem ir patīkami apzināties, ka kād
reiz ari paSi esam bijuši "UA" sa
stāvdaļa 

" U n i v e r s i t ā t e s A v ī z e i " 
g a d u jubi le jā novē lam: 

Celiet augstu LU vārdu, esiet 
v ienmēr līdzās studentiem! 

Ietekmēj iet procesus ! 
Esiet p iezemēti , l ietišķi , ar 

t rāp īgu stilu! 
Es ie t neatkarīgi , ar vērotā

ja nostā ju ! 

v u pārl iecību! 

JURIDISKĀ DALA 

Nenoliegsim, ka viesiem sarūpētais zviedru galds b^a bagātīgs. Par 
to paldies LU lietu pārvaldniekam Pāvelam Fricberga kungam un 
LU sabiedriskas ēdināšanas kombināta kulinārijas meistarēm Silvijas 
Ozoliņos kundzes vadībā 

Latvijas Operas solists, eks LU 
studenta, kādreizējā "Universi
tātes Avīzes"ārštata autora Ul
da Laiškalna bālas liek iegrimt 
pārdomās, ietrīcēties sirdij un 
iezaigoties aelm 

"Mums patika, ka atkal varam satikties. Mums patīk kā dzied Uldis... 
Saka vienano bijušajām redaktorēm Dzidra Sondores kundze, 
šobrfdejā LU rektora palīdze sociālajos jautājumos Milda Kleperes 
kundze, kādreizēji korespondente Edīte Pulkas kundze un reiz 
bijušais redaktors Visvaldis Rikša kungs 
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JER KĀ MĒS SVINĒJĀM LU LAIKRAKSTAM 75 GAUUIS 

MŪSU UNIVERSITĀTES 
AVĪZEI - 75 

Apsveicu! Apsveicu! Apsvei
cu! Mūsu mīļā, labā, uzticamā! 
Mūsu Universitātes Avīze! 

(Lūdzu lasīt pareizi: M ū s u 
Universitātes avīze , bet ne 
M ū s u Universitātes Avīze! 
Par Universitātes Avīzi Jūs 
kļuvāt n e s e n , bet kā Mūsu 
Universitātes avīzei Jums tie
šām ir jau pilni septiņdesmit 
pieci). 

Jūs C3iet mūsu Universitātes 
meita, kuru tā ieguva būdama vēl 
tikai četrus gadus veca! Un Jums 
tika dots skaists vārds STU
DENTS, īsi un skaidri! Un arī la
bi saprotami, jo kur gan citur to
reiz Latvijā bija studenti, ja ne ti-
kai Latvjjas Universitātē. 

Kā viss, kas toreiz dzima, arī 
Jūs bijāt visas Latvijas kopīgs 
guvums un kopīgs lepnums. Jūs 
u z s ā k ā t d a r b u v i s a s m ū s u 
valsts un tautas nākotnes labā 
un valsts un tauta Jums atbil
dēja ar savu gādību. 

Bet gāja gadi un nāca citi lai
ki. Jums it kā ļāva saglabāt ie
priekšējo sūtību, bet īstenībā li
ka darboties pēc pavēlēm. Jums 
lika mainīt savu vārdu bez Jū
su un Jūs mīlošo lasītāju piekri
šanas, j o tāda taču bija pavēle. 
S tudents vairs nevarēja būt 
brīvs un tam bija jāatspoguļo
jas arī nebrīvās avīzes nosauku
mā. Jūs iesaistīja piespiedu lau
lībā ar padomju varu liekot to 

apliecināt ar "padomju ģime
nes" uzvārdu savā nosaukumā. 
Un tā Jūs kļuvāt par padomju 
bērnu - Padomju Studentu. 

Bet tas pats jau notika arī ar 
Jūsu māti, kuras īstajam vār
dam - Latvijas Universitāte -
tika piekārti daudzi politizēti 
papildvārdi. Un Las pats notika 
arī ar Latvijas valsts vārdu. 

Un tad nāca laiks, kad mēs 
sākām attīrīties no visiem sār
ņiem. Pirmā to izdarīja mūsu 
augstskola, atkal kļūstot par 
Latvijas Universitāti. Un Jūs 
pirmie mūs par to apsveicāt! 
Tad kārta nāca arī Latvijas val
stij. 

Kas būtu bijis jādara Jums? 
It kā jau vienkārši: kļūt atkal 
par STUDENTU. Bet Jūs labi 
sapratāt, ka ar iepriekšējo va
ru gādību sīkos gabalos saskal
dītā LU vairs nebija vienīgā stu
diju vieta Latvijā. Latvijā taču 
jau bija tik daudz augstskolu ar 

studentiem un pat sa

vām avīzēm. Un Jūs nolēmāt uz 
mūžu salaulāties tikai ar savu 
Alma Mater kļūstot par mūsu 
Universitātes Avīzi. 

Ar to gan Jūs it kā atteicāties 
no savas pirmatnējās misijas -
būt tikai studentu rupors. Bet tā 
jau īsti nebija ari toreiz, kad pla
ši atspoguļojāt visu Universitā
tes dzīvi. Šodien Jums taču ir pat 
vieglāk, nekā toreiz, j o Jums bla
kus ir oficiozs LU VĒSTNESIS , 
kas Jums ļauj būt brīvākiem kā 
informācijas izvēlē, tā ari tās pa
sniegšanas manierē. 

Ko vēlēt Jums Šajā lieliskajā 
Jubilejā? Uzskatu, ka LU mācīb
spēki un darbinieki jau tā ir aiz
ņemti milzīgā Latvijā pieejamā 
avīžu klāsta apgūšanā, ka Jūs 
varat visus galvenos savus spē
kus un izdomu virzīt uz mazāk 
apkalpoto lasītāju - STUDEN
TU. Gribētos, lai Jūs to darītu 
att iecībā pret visiem Latvijas 
studentiem un pat pret viņu ār

z e m j u k o l ē ģ i e m . Lai J ū s u 
spars, varēšana un iedrošinā
šanās tuvina viņus visus, neat
karīgi no viņu dzimuma, par
tejiskās piederības, matu krā
sas un pat to garuma! Lai ap 
Jums pulcējas mūsdienu civil
i zāc i jas n o z ī m ī g ā k ā da ļa -
STUDENTI! Esiet ari paši stu
denti vai, vismaz, studentiskas 
būtnes! Esiet mūžam jauni un 
zaļi! Jūs taču vairāk vērtēs ne 
pēc profesionālisma cīņā ar un 
pret citām avīzēm, jo Jūs savā 
žanrā taču esiet vienīgie Lat
vijā! Lai Jūsu izšķiltās dzirk
steles nebaidās apdedzināt arī 
mūs ".sen bijušos un izbijušos 
studentus, tagadējos "mocītāj-
spēkus"! 

U z J ū s u v e s e l ī b u u n ļot i 
i l g o m ū ž u ! (Vai visiem jau ie
liets? Visi pieceļas.) 

Jūsu cienītājs un lasītājs 
LU rektors 

JURIS ZAĶIS 

LU nozīmīte kā at iņa par Šo 
"UA" sveic savus priekšgājējus. Māra Sadovska sveic eksrndaktoru Savulaik "Padomju Studentā" lappuses jau režisējis Ansis Epners, un dienu arī Mārim Vītolam jeb 
Ojāru Niedras kungu. Notikumā klāt nevis Sintija Jenerte, bet "UA " redakcijā nolūkojis savu tagadējo kundzi. Bet todien Mazajā aulā klusi "Universitātes A vīzes" Inge-
korespondente Inga Bērziņa un noslēpumaini visā nolūkojās Juris Bojāra kungs 

w 
'•"-•• miers ir - nemiers, 

laime ir - sāpes, 
Nav lemts man stāvēt, 
Nav ļauta man dusēt. 
Un mūžam man steigties 
Kā nākotne steidzas 
Ar degošam kurpēm 
Pa tagadni pāri! 

(Aspazija) 

veraitātes Avīzi"' jubilejā 

KarnērviaicSvēksirdzīvsun brīvs, 
viņā meklē iespējas gūt prieku. 
Tomēr meklēt ne vienmēr nozīmē 

atrast.. 

un Liesi tā ir patiesa vērtība. 

Latvijas Universitātes studen
šu korporācija "Daugaviete" sir
snīgi sveic "Universitātes Avīzi"' 
75. gadasvētkos un novēl daudz 
enerģijas, daudz radošu domu un 
saglabāt lielo entuziasmu, atspo
guļojot mūsu universitātes un 
studentu dzīvi visā tās krāsainī
bā! 

Eorp! Da uga viete Konven
ta vārda 

LIGA ROZENBERGA 

0, 

Tev būs ziedot sevi pašu, 
tev būs Rīgai atdot dvašu 
un ar lepniem, skaistiem burtiem, 
un ar vārdiem aemekurtiem rakstīt 
Rīgas rudenī. 

(J. Peters) 

Rīgas Tehniskā universitāte un 
laikraksts "Jaunais Inženieris" 
sveic "Universitātes Avīzi" 75 ga
du jubilejā un novēl: 

daudz rakstošu ļaužu universitā
tes saime, 

daudz radošu ļaužu redakcijā, 
daudz materiālu un tehnisku iedēju, 
daudz zinātkāru lasītāju, 
daudz ideju un ieceru turpmāka

jam darbam, 
daudz spēka un veselības, 
d^idŗ TTIHTJI lomiiāu ikdienas gaitās! 

Rīgas Tehniskās universitā
tes rektors B. LAVENDEUS 

RTU laikraksta "Jaunais 
Inženieris" redaktore 

M. EIZENTĀLE 

Nu tu stāvi gadu kalnā, 
Taču apvārsni vēl neredz skats. 
Tu vēl epits visām salnām, 
Lai cik ātri griežas dzīves rata! 

Sirmo kolēģi 75 gadu jubilejā sveic 
kolēģi no Medidnaa akadēmijas Pul-

mM 

o LU bibliotēkas direktora Gunāra kunga rokām 

mm 

īpaši svei 
torei ILZEI! 

"Universitātes Avīzi" sveic laikraksta "Universitas "parstā vis La t rijā 
Ilmārs Šēnfelda kungs 

Latvijas Medicīnas akadēmijas 
laikraksts "PULSS'. Šobrid redakcijā dzeram kafiju un atceramies bankas LAND 

prezidentu Ģirtu Freibergu 
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DZIMŠANAS DIENA IR VIENU REIZI RADĀ 

Netrūka kulināru sarunas> sa vs sakāmais ir arī laikraksta "Izglītība 
un kultūra "korespondentei Marutai Buklevicai 

Jauki tikties ar bijušajiem ko, 
kopā sastrādāja Linda un Jānis Vaits 

Te nāk brīnums, ko daudzi 
gaidīja, daudzi neredzēja, bet 
daudzi nogaršoja 

ii 

cijā Pa to laiku kultūras namā 
"Draudzība jau tika spraustas 
svecītes dzimšanas dienas tortē 

f 

Goda aplis dzimšanas dienas tortei 

Tūlīt būs... un ir arī nopūstas visas 75 svecītes ar vienu lielu "UA " kopīgu 
pūtienu 

Var sākt griezt un dalīt visiem 
kārumniekiem 

Danču placī mes neesam zemē metami: Gunārs Manguļa kungs saka 
"UA" karsējam Jānim Brikmaņa kungam. Par to ari priecājās LU 
rektora sekretāre Ina Novikiis kundze 

Dejā nenogurdināmie... Faktiem noder viss "-prāto Inga 

"Man taču ari drīz apaļa jubileja 
iespējams tā tovakar prātoja LU 
fotogrāfs ANDRIS DZEŅA kungs 
un saskandināja ar Brigitu 
Kerstenas kundzi. Sveicam!!! 

Notikum us ca ur fotoaci 
fiksējuši arī 
TOMS GRĪNBERGS un 
ĒRIKS FI ŠE RS 
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VIEDOKĻI P R O F E S O R S P L A G I É 
(Turpinājums no 1. lpp.) 

kur mācīties. Cilvēks grib studēt, 
bet, kur studēt, tas vairs nešķiet 
svarīgi. 

I.T. Jāatceras, personības psi
holoģiskās īpašības un saskarsmes 
stilu studenti bieži vien pārņem no 
pasniedzējiem, mēs tos iespai
dojam. Man šķiet, ka pasniedzējs 
atstāj daudz dziļākas pēdas stu
dentā, kā nākošajā akadēmiski 
izglītotā cilvēkā, nekā mēs to 
domājam. 

Ko j ū s varētu teikt par 
pirmkursniekiem, kā viņiem 
tikt galā ar sevi tādā lielā 
cilvēku pūlī, kādā viņi iekļūst? 

A.Š. Man ļoti žēl belo univer
sitāšu, lielo pilsētu studentus.Vini 
nokļūst barā , svarīgi, lai neveido
tos šī bara psiholoģija, jo tā nes līdzi 
bezatbildību. Students saka, jā, bet 
visi tā darīja, tā ir pilnīga bezat
bildība. Mums daudziem trūkst 
brīvības izjūtas, jo, ja tā ir, tad ir 
arī patstāvība un atbildība. To ne
vajadzētu aizmirst. Personība 
sākas ar patstāvīgu lēmumu pie
ņemšanu un atbildības sajūtu par 
savām darbībām. Barā tā ir 
brīvības izjūta, bet atbildības 
sajūta ir apslāpēta. Tāpēc mani bai
da šīs daudzgalvainās lekcijas:100, 
150 studentu vienā auditorijā. 

I.T. Mēs esam to brīnišķīgi at
risinājuši, 2 vai 3 dienas pirmkurs
niekiem ir sociālais treniņš, kad 
viņi tam iziet cauri, viņi ir pilnīgi 
vienots, draudzīgs kolektīvs. Stu
denti ir sapratuši, kas viņi ir. Ja 
Universitāte būtu bagātāka, šādu 
treniņu vajadzētu iziet visiem 
pirmkursniekiem. 

Ienākot jaunā kolektīvā, 
cilvēks var "veidot" savu tēlu, kā 
viņš to grib. Ja cilvēks vidusskolā 
ir bijis nedrošs un bikls, tad uni
versitātē var sadūšoties un nākt ar 
pirmām iniciatīvām, kaut ko orga
nizēt. Visi tevi pieņems tādu, kādu 
tu sevi parādīsi. 

Kāpēc pēc pirmā kursa 
bieži "atbirst" daudz studentu? 

A.Š. Atbirst parasti tie studen
ti, kam nav tās patstāvības izjū
tas, viņš tika visu skolas laiku 
stumdīts, grūstīts, vadīts, ja par 
viņu atbildēs citi.Vācu psihologs 
Zēlermans sacījis, ka mūsos ir ie
audzināta bezpalīdzība, un kad 
tāds cilvēks iekļūst barā, viņš lūst, 
tāpēc arī ir tas atbirums. 

I.T. Tāpēc, ka viņi netika pāri 
adaptācijas grūtībām, tādām, kā: 
šķiršanās no tuviniekiem, dzīves 
vietas un stila mainīšana, sadzīves 
grūtības, dzīves standarta paze
mināšanās, naudas tēriņa plāno
šanas grūtības, romantiski pie
dzīvojumi. 

Studentiem drīz būs pir
mie kolokviji, pārbaudījumi, 
kā viņiem tikt ar tiem galā? 

A.S. Bailes no pārbaudījumiem 
ir viena briesmīga lieta. Katram 
studentam ir jāatbild pašam par 
sevi, lūk, tur tas suns aprakts. Ja 
students iet uz pārbaudījumu ar 
apziņu, ka man ir jāatbild pa
sniedzējam, nevis jāpārbauda sa
vas zināšanas, ko es esmu apgu
vis, tad viņš baidās. Tas ir mūsu 
klupšanas akmenis. Ja varētu 
apvērst studentu domāšanas vei
du, lai viņi saprastu, ka tas ir viņu 
pašu pārbaudī jums, un pa
sniedzējs ir tas, kas var parādīt, 
ko viņš nav apguvis un palīdzēt to 
apgūt. 

I.T. Nebūtu jābaidās vienam no 
otra un pasniedzējā jāredz atbal
stošu spēku. Viss ir atkarīgs no 
psiholoģiskā klimata, ja students 
zina, ka par viņu neviens nesmie
sies, nedalīs viņus labajos un slik
tajos, tad viss būs kārtībā. 

Kādiem vajadzētu būt pa
sniedzējiem? 

A.Š. Parasti mācībspēki pie stu
dentiem meklē nezināšanas, bet 
jāmeklē zināšanas, ko tu zini. 
Mācībspēkiem jāmācās priecāties 
kopā ar studentiem par viņu 

zināšanām. Tas īpaši attiecas ek
saktos priekšmetos. 

I.T. Mācībspēkam jāpārzina 
savs mācību priekšmets, jābūt aiz
rautīgam, vidēji zinošam, mācīb
spēkam obligāti nav jābūt encik
lopēdijai, jo visi studenti māk lasīt. 
Pasniedzējs var iedot to aizrautīgo 
"attiecību pret". Ja lektors prot aiz
raut, tad students pats atradīs ceļu, 
lai izlasītu, izpētītu atbilstošo 
mācību kursu. 

Kā studentiem no laukiem 
vieglāk iedzīvoties pilsētā? 

A A Tā ir grūta sociāla 
problēma, jo viņi nevar atrast ne
vienu stūrīti, kur viņi varētu rea
lizēt savu vienpatnības normu. 
Vislielākais trūkums, ka viņš to 
vajadzību pēc "es viens" nevar ne
kur realizēt. Mēs to nevaram jau
niešiem nodrošināt, un tad brīnā
mies, kāpēc viņi ir nervozi, apātis
ki, zūd dzīves prieks. 

LT. Tas ir dzīves eksāmens, to 
ir jāiztur. Rīga ir bīstama ar saviem 
vilinājumiem, rodas vēlēšanās būt 
pieņemtam. Pirmkursnieki bieži 
vien izdara nepārdomātus soļus, 
par kuriem vēlāk nākas rūgti 
raudāt, vai pat atstāt studijas, 
dažādu iemeslu dēļ. 

Kādi varētu būt jūsu ietei
kumi tiem, kas dzīvo kop
mītnēs? 

A.S. Ļoti svarīgi veidot parei
zu uzturu. Jāizveido pareizs 
režīms. Iespējams, tas savukārt 
vieglāk izdarāms meitenēm no 
laukiem, jo viņas prot gatavot. 

I.T. Nepilnvērtīgs ēšanas 
režīms padara cilvēkus nervozus, 
uzbudinātus, sadzīve pasliktinās 
tikai tāpēc, ka organisms fizio
loģiski netiek uzturēts. 

Kā ir ar tiem, kas īrē ista
bas? 

Ā. Š Jāmācās kontaktēties ar 
tiem, kas ir blakus, kur viņš īrē 
dzīvokli. To visu jāuztver ar opti
mismu, jo kontaktēšanās padara 
cilvēku bagātāku. 

I.T. Ļoti bieži tiem cilvēkiem, 
kuri izīrē istabas pašiem ir lielas 
materiālas problēmas, nereti viņi 
ir draugos ar alkoholu, bet, aiz
ejot pirmo reizi ir grūti novērtēt, 
kāds ir šis cilvēks. Labāk īrēt ista
bu no paziņām, vai ar ieteikumu, 
nevis pēc sludinājuma. 

Kādas problēmas var ras
ties tiem, kuri apvieno darbu 
ar mācībām? 

A.S. Atmoda līdzi atnesusi lie
las pārmaiņas ne tikai ekonomis
ki politiskajā dzīvē, bet arī vērtību 
maiņā. Pieaug materiālā nozīme, 
kā arī, lai realizētu savas garīgās 
vajadzības, nepieciešama nauda. 
Tāpēc katram jāizvērtē savus dzī
ves veidus, vajadzības. Gribu teikt, 
ka lauciniekiem ir vieglāk apvie
not mācības ar darbu. Viņi ir fizis
ki izturīgāki, mierīgāki, vienkār
šāki savā uzturā. Man ir bail, ka 
materiālās vērtības pāraugs ga
rīgās. Es gribētu, lai viņu vērtību 
skala izturētu, lai pilsēta viņus ne
aprij. 

I.T. Jāatceras, ka darbs nav iz
vairīšanās no mācībām, ja negri
bu sēdēt auditorijā, tad aizeju un 
pastrādāju, tā ir rūgta dzīves ne
pieciešamība, kura man tiek uz
spiesta, lai eksistētu. Lietderīgāk 
ir meklēt dežūras darbus vai 
līgumdarbus. Tad ir iespēja mobi
lizēties uz īsāku laiku, saņemt 
pelnīto un vēlāk studēt. 

Protams, visus sarežģījumus, 
kuri var rasties studiju laikā ne
var apskatīt vienā intervijā. Ja 
radušies kādi jautājumi, jūs varat 
doties uz Latvijas Universitātes 
Pedagoģi jas un psiholoģi jas 
fakultāti pēc psiholoģiskās 
palīdzības, jo tur atrodas Psiho
loģiskās palīdzības centrs. Jūsu 
anonimitāte tiek garantēta, var ari 
piezvanīt pa telefonu 414623. 

INESE REIMATE, 
Ķīmijas fakultātes 

studente 

TORONTO. Pēc tam, kad 
tika konstatēts, ka Otavas 
universitātes profesors kā sa
vu izmantoja studenta refe
rātu, Ontario tiesa gan no 
universitātes, gan no profeso
ra piesprieda $7 ,500 lielu 
gandarījuma summu bijuša
jam studentam. 

Tiesneši noteica, ka profe
sors Džimmings Lins, kas pa
sniedz biznesu, iesniedza sa
va studenta 1991. gada refe
rātu kā savu darbu akadēmis
kajai konferencei un pārdeva 
šī referāta kopijas studentiem 
par $9 kā priekšmeta rokas-

Piesaistīt j a u n u s mācīb 
s p ē k u s u n s n i e g t i e s p ē j u 
p ā r k v a l i f i k ā c i j a i L U j a u 
s t r ā d ā j o š a j i e m m ā c ī b s p ē 
kiem, kas p a s n i e d z polit i 
kas zinātnes, e k o n o m i k a s , 
tiesību un sabiedrības vadī
šanas kursus - tas ir viens 
no Eirofakultātes mērķiem. 
K ā tas realizējas? 

- "Jebkurš universitātes lek
tors ir aicināts nākt un strādāt 
kopā ar mūsu — Eirofakultātes 
- lektoriem. Tāpat studentiem 
tā ir laba iespēja tikt ieintere
sētiem mācībspēka profesijā", 
saka C h r i s t i a n H a g m a n n 
(Administratīvo tiesību lek
tors) " Katram Eirofakultātes 
mācībspēkam ir asistents (teac-
hing associate). 

Svarīgs nosacī jums ir labas 
angļu valodas zināšanas. 

Asistents piedalās katrā mā
c ībspēka lekci jā , veic lekci ju 
pierakstus, tulko tos latviski, 
un studenti var izmantot šos 
tulkojumus savās studijās. Viņš 
palīdz sagatavot lekciju mate
riālus, materiālus semināriem. 
Tāpat veic ari pētnieciskus dar
bus — piemēram, salīdzina Lat
vi jas t iesību s is tēmu ar citas 
valsts tiesību sistēmu. 

Asistenti , kas ir mācībspēki 
Universitātē, izsaka savas ide
jas , k ā papildināt studiju kur
su, iesaka problēmas iztirzāša
nai lekcijās un semināros. Tas 
tiek apspriests ar Eirofakultā
tes mācībspēku un realizēts. 

Daudzi Universitātes profe
sori, kas pasniedz tiesības, eko
nomiku, politikas zinātni, j au 
ir gados un jautā jums ir, kas 
not iks tad , k a d š ie profesori 
vairs nelasīs lekcijas Universi 
tātē? Mēs cenšamies rast j au 
nus mācībspēkus, vēlamies ie
interesēt jaunus cilvēkus - stu
dentus mācībspēka darbā. Vi 
ņi šo pieredzi un zināšanas var 
gūt, esot mācībspēka asistenti, 
un vēlāk paši lasot lekcijas." 

grāmatu, un pat bija ieplāno
jis izmantot referātu kā ie
sniegumu, lai tiktu paaugsti
nāts no asistējošā par asociē
to profesoru. Šo •atļauju Mr. 
Lins saņēma 1992. gadā. 

Otavas un ivers i tā tes 
pārstāve Helēna Kartija no
sauca šo gadījumu par "no
žēlojamu" un teica, ka uni
versitāte plāno veikt revīzi
ju. Viņa atteicās komentēt, 
vai Mr. Lina statuss ari tiks 
pārskatīts. 

Pēc "Herald Tribune" 
sagatavojusi RITA KAŠS 

Kaspars Balodis (lektors 
līgumtiesības):"Pastāv atšķirī
ba starp akadēmisko personālu, 
proti, asistentu, kurš ir mācīb
spēks Universitātē (teaching as
sociate), un asistentu - studen
tu (student teaching associate). 

Univers i tātes akadēmiskā 
personāla locekļi - asistenti -
lektori vai docenti - kuri sadar
bojas ar Eirofakultātes mācīb
spēkiem, palīdz sagatavot lek
cijas Eirofakultātē, bet vienlai
cīgi viņu mērķi ir uzlabot savus 
kursus, kurus viņi jau pasniedz 
vai ari pasniegs Universitātē, 
pārņems no Eirofakultātes mā
cībspēkiem. Viņiem ir tiesības 
vadīt nodarbības tajā studiju 
kursā, kurā viņi asistē. Studen
tiem šādu tiesību nav. 

Eirofakultātē iesaistītie mā
cībspēku palīgi - studenti pa
līdz sagatavot lekciju materiā
lus, sagatavo lekciju konspek
tus studentiem, paši mācās, bet 
ar domu, ka nākotnē varētu ie
saistīties Universitātes darbā -
kļūt par mācībspēkiem." 

- K ā s t u d e n t s v a r k ļ ū t 
par asistentu? 

"Vienota sistēma šeit nepa
stāv. Parasti mācībspēki ievē
ro savus labākos studentus, un 
tad arī u z a i c i n a v iņus pa l ī 
dzēt." 

- Cik ilgi students sagla
bā asistenta statusu? 

"Līgumu ar studentu Eiro
fakultātē parast i noslēdz uz 
vienu semestri , j o bieži ir tā, 
ka kurss tiek mācīts tikai vie
nu semestri . U n , j a students 
grib turpināt strādāt kā māc īb 
spēka asistents - viņš var tur 
pināt pie tā paša mācībspēka 
vai arī citā kursā." 

Raksturojot LU nostāju, L U 
prorektors Juris K r ū m i ņ š 
teica, ka LU šo programmu at
balstot un tajā iesaistoties. 

S p r i e ž o t pēc s a r u n ā m ar 
s tudent iem, kas klausī jušies 
Eirofakultātes kursus, v iņam 

radies iespaids, ka veiktā sa
darbība ir veiksmīga - pasnieg
tie kursi esot augstā līmenī. T o 
pierādot tas, ka studenti, kas 
klausījušies šos kursus pēc tam 
veiksmīgi iestājušies maģistra
tūrā un studējuši ārvalstīs. 

Kas attiecoties uz LU mācīb
spēkiem, kas ir strādājuši k o 
pā ar kolēģiem no Eirofakultā
tes — vini tikai apsveicot šādu 
sadarbību. Ari H O N O U R S pro
gramma (Bakalaura program
ma ekonomikā, kas sāka dar
boties 1997 . /98 . akadēmiskajā 
gadā) esot uzskatāms r e z u l 
tāts, ka kvalifikācijas etaps bi 
j is veiksmīgs, j o arī LU māc īb 
spēki lasa lekci jas šajā p r o 
grammā. 

J. K r ū m i ņ š uzskata, ka "to 
Pol i t ikas z inātnes k a t e d r a s , 
Juridiskās fakultātes un Eko 
nomiskās fakultātes mācībspē
ku īpatsvars, kas piedalās šajā 
programmā, varētu būt lielāks. 
Bet ir subjektīvi un objektīvi ie
mesli , kas traucē. 

Objektīvs iemesls ir Eirofa
kultātē nep iec iešamās angļu 
valodas zināšanas, jo mācībspē
ki, kas zina tikai vācu valodu, 
tādēļ nevar iesaistīties. 

Subjektīvais iemesls varētu 
būt c i lvēku pašpārl iec ība, k a 
viņi ir pietiekami kvalificēti u n 
kompetenti ." 

J .Krūmiņš piebilda, ka L U 
mācībspēku kvalifikācijas cel
šana notiekot ne tikai piedalo
ties Eiro fakultātes p r o g r a m 
mā. Pastāvot ari citas sadarbī
bas programmas, kurās iesais
tās mācībspēki . 

To , ka students ar tālejošiem 
mērķiem izglītības sfērā, kas ir 
bijis mācībspēka asistents, var 
veiksmīgi veidot savu karjeru, 
prakse jau ir pierādījusi. 

K.Balodis. Mani 1995. ga 
dā kļūt par savu asistentu uzai-
c inā ja R a i n e r s K e m p e r s no 
Minsteres universitātes Jur i 
diskās fakultātes. Es palīdzēju 
viņam vadīt seminārus l īgum-
tiesībās. Kopš 1996. gada es es 
m u asistents L U Jur id iskajā 
fakultātē un reizē lasu l īgum-
tiesības Eirofakultātē. 

S a v u nākotni es sa is tu ar 
mācībspēka darbu." 

- Vai pastāv ultimāts - j a 
esi bijis asistents - students, 
tad jākļūst par pasniedzēju? 

"Nē, tāds ultimāts nepastāv. 
Mēs to nevaram prasīt no p ē 
dējo k u r s u s t u d e n t i e m , kur i 
nav tieši iz lēmuši , k o viņi da
rīs. Bet mēs ceram, ka viņi sa
vu nākotni tomēr saistās ar dar
bu Universitātē!" 

RITA KAŠS 
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iR KO IZVĒLĒTIES 

SĀKS DARBOTIES JACINS CENTRS 

JAUNU IESPĒJU PASAULE 
Pašlaik veidojas tin drīz sāks 

rādāt Jaunais Dzimtes studi-
centrs. Šajā centrā jūs varē-

§ siet saņemt konsultācijas par 
dzimšu pētī jumiem gan Latvi
jā, gan citās valstīs, kā arī par 
feminisma jautājumiem, dz im
tes studijām un feminisma teo
rijas un prakšu attīstību dažā
dos kultūras kontekstos. Cen
trā būs ari bibliotēka. Nākama
jā semestri D z S C organizēs ie
vada lekciju kursu dzimtes stu
dijās. Tiks organizētas publis

kas lekcijas, uz kurām aicinā
sim, piemēram, sievietes politi
ķes, sievietes no nevalstiskajām 
organizācijām. Ir paredzēta ari 
vieslektoru uzstāšanās. D z S C 
gatavojas publicēt regulāri iz
nākošu apkārtrakstu. 

G a i d ā m atsauc ību no stu
dentēm un studentiem! 

Informācija par Dzimtes 
studiju centru: Svešvalodu 
fakultātes angļu filoloģijas 
katedrā pie Irīnas Noviko-
vas (tālr. 7227856). 

JKS DIENAS NOMETNCI 
PROGRAMMA 

Kas ir JKS? 
Jaunatnes Kristīgā savienība 

(JKS) ir nevalstiska jaunatnes or
ganizācija, kurā viena no darbības 
programmām ir dažādu nometņu 
organizēšana. Viens nometņu 
veids ir Dienas nometnes. 

Dienas nometnes Rīgā 
Ar Rīgas Skolu valdes finansiā

lo un E. Romanovska personīgo 
atbalstu šogad (otro gadu pēc kār
tas) tika organizētas JKS Dienas 
nometnes Rīgā. 

Dienas nometnes notika Rīgas 
100. vidusskolā (jūlijā) un E. Dār
ziņa mūzikas skolā (augustā). 

Pašreizējā finansiālā situācija 
valstī nav labvēlīga visiem sabied
rības sociālajiem slāņiem, tādēļ 
daudzām ģimenēm nav iespējams 
saviem bērniem nodrošināt kvali
tatīvu un interesantu atpūtu sko
lu brīvlaikos un vasarā. Kā viens 
no risinājumiem šai problēmai ir 
Dienas nometņu programma. 

Nometņu programma 
Dienas nometņu programmā 

ietilpst daudz un dažādas nodar
bības, kas vērstas uz nometnotā-
ju (vecumā no 8 līdz 13 gadiem) 
garīgo, fizisko un morālo attīstī
bu. Kā interesantākās nodarbības 
var minēt: beisbola spēles apgu

vi, tūrisma iemaņu veidošanu, 
rokdarbus, aerobiku, kristietības 
mācību un tēlotāju mākslu. 

Problēmas 
Nometņu gaitā izkristalizējas 

sociālās un materiālās problē
mas. Kā raksturīgāko var minēt 
sabiedrības noslānošanos, kas at
spoguļojas ari nometņu dalībnie
kos. Dienas nometnēs piedalās 
bērni no dažādiem sociālajiem 
slāņiem, tas arī bijis iemesls ne
saskaņām. Bērni no labāk situē
tām ģimenēm centās izrādīt un 
uzsvērt savu pārākumu. Šis fakts 
atspoguļo mūsu sabiedrības pro
blēmu kopumā, kas gadu no ga
da arvien pieaug. 

Ko tālāk? 
Turpināsim strādāt un attīstīt 

Dienas nometņu programmu, mā
cīt vadītājus un sadarboties ar vi
sām ieinteresētajām personām, 
uzņēmumiem un organizācijām. 

Ja jums ir interesantas ide
jas vai arī vēlme strādāt Die
nas nometnēs, tad zvaniet pa 
tālr. 7-220350 vai nāciet uz Au
dēju ielu 5. 

NILS KLINTS, 
JKS Nometņu 

programmas direktors 

KĀPĒC JURISTAM JĀZINA 
PSIHOLOĢIJA? 

Personas panākumi ir atka
rīgi no tā mākas runāt, klausī
ties, pielietot attiecīgos žestus, mīmiku, intonāciju, būt psiho
loģiski nosvērtam. Juristi nav 
izņēmums. Viņu darbs ir cieši 
saistīts ar reālām saskarsmes 
situācijām gan tiesas zālē, gan 
arī savā birojā. Tāpēc septem
bra beigās notika pirmā starp
tautiskā Latvijas Tiesību stu
dējošo asociācijas TieSA orga
nizētā konference "Kāpēc ju
ristam jāzina psiholoģija?", ku
ras 80 dalībnieki varēja izzināt 
sevi un pārliecināties par sa
vu sagatavotību būt par pro
fesionālu juristu. 

Konferences ietvaros notika 
semināri par dažādiem psiholoģi
jas aspektiem, piemēram, par psi-
holiģiju tiesas prāvā vai ari tiesu 
psiholoģisko ekspertīzi. Referātus 
lasīja starptautiski eksperti, ju
risti no ASV: Timotijs Rodzers un 
Maikls Konkanons, kurš apska
tīja jaunās un vecās juristu paau
dzes ps iho loģ iskās pretrunas 
Austrumeiropā, izvēršot diskusi
ju starp konferences dalībnie
kiem, LR ex-premjers Māris Gai
lis, tiesu psiholoģe Ilze Veitnere, 
kā ari citi psihologi. Pēc pirma
jām divām - teorētiskajā m die
nām sekoja praktiskas nodarbī
bas, kuras sevī ietvēra video tre
niņus un praktisku nodarbību 
ciklu "Neirolingvistiskā program
mēšana" Video treniņā tika at
spoguļota nevarbālās komunikā
cijas nozīme un tika risinātas da

žādas problēmas, piemēram, līde
ra izvirzīšanās, produktīva disku
sijas veidošana un citas. Konfe
rences dalībnieki mācījās sevis 
pasniegšanu, grupas diskusiju un 
publisko uzstāšanos. 

Gan dalībnieki, gan lektori bi
ja apmierināti ar konferences gai
tu. Vairāki lektori uzsvēra, ka bi
juši pat pārsteigti par plašo pub
likas atsaucību. Seit jāpiebilst, ka 
konferencē piedalījās apmēram 
35 interesenti no ārzemēm, kas, 
atgriežoties mājās, līdzi paņēma 
labus iespaidus par Latviju un tās 
cilvēkiem. 

Latvijas Tiesību studējošo aso
ciācija savu darbību uzsāka 1996. 
gadā (tās dibinātāji bija 11 stu
denti no LU Juridiskās fakultā
tes), un tās mērķis ir rast studen
tiem iespēju papildināt teorētis
kās un praktiskās zināšanas ju
risprudencē, tikties ar sabiedrībā 
populāriem juristiem, iepazīties 
ar tiesību studējošiem no citām 
valstīm. Šoruden TieSA kļūs par 
pilntiesīgu locekli arī Eiropas Tie
sību Studējošo Asociācijā "ELSA 
International" 

Turpmāk notiks daudz un da
žādas TieSAs rīkotas konferences 
un semināri, piemēram, seminārs 
"Konkurences politika Latvijā", 
kas notiks oktobri un kurā tiks 
apskatīts "Konkurences likums", 
kas ir pilnīgi jauns un vēl nezi
nāms institūts latviešiem;i semi
nārs "Latvija un latvieši Eiropas 
Savienībā", notiks novembri. 

INGA BĒRZIŅA 

AEESEC - vārds, kas vieniem 
neizsaka absolūti neko, bet ci
tiem to dzirdot, sajūsmā iemir
dzas acis. Šoreiz pievērsīšos tie
ši Tev, kas neko vai gandrīz ne
ko par to nav dzirdējis. 

Kas tad īsti ir m a ģ i s k a i s 
vārds A I E S E C ? Association 
Internationale des Etudiants en 
Sciences Economiques et Com
merciales j eb skaidrā latviešu 
valodā runājot - Starptautiska 
Ekonomikas un Komerczinību 
s t u d e n t u asoc iāc i ja . N o s a u 
kums, kas izsaka visu un tai pat 
laikā pilnīgi neko. Tāpēc īsi pa
kavēšos pie tā, kā tad AIESEC 
radās. Iedomājieties pēckara Ei
ropu - izpostītu, trūcīgu un bez
cerīgu. Dzīvi, kas jāturpina, jā
atsāk no jauna. Te gadījās sauk
ties 11 jauniešiem no 7 Eiropas 
valstīm, kas vēlējās kaut ko da
rīt, lai dzīve atkal būtu brīniš
ķīga. Un - dzima lieliska ideja: 
MES APMAINĪSIM STUDEN
TUS! Dos im tiem iespēju ap
meklēt citas valstis, strādājot 
kompānijās, tādējādi iepazīstot 
tās valsts kultūru un situāciju, 
ar savām idejām ienesot pavi
sam citu skatījumu uz lietām. 
Tikai iepazīstot citus, mēs spē

jam novērtēt dažādu kultūru un 
raksturu vienreizību. Tāpēc vār
di MIERS UN CILVĒCES SPĒ
JU PIEPILDĪJUMS nemaz ne
skan tik abstrakti vai neiespē
jami. Svarīgi ir, cik daudz Tu 
pats dari, lai tas piepildītos. 

Bet tas bija 1948. gadā. Kas 
ir tas noslēpums, atslēga, kas 
AIESEC ir ļāvis pastāvēt jau 50 
gadus, no dažu cilvēku idejas pā
raugot asociācijā, kas darbojas 
89 pasaules valstīs, kas piesais
ta 800 tūkstošus studentu? Kā
pēc tādi cilvēki kā Helmuts Kols, 
Aleksandrs Kvašņevskis, Marti 
Ahtisāri, Deivids Berijs, Krišs 
Batlers ar lepnumu atceras ATE-
S E C ā pavadīto la iku? Kāpēc 
mūs atbalsta Džordžs Soross un, 
pieminot vārdu AIESEC, laipni 
atveras lielu kompāniju vadītā
ju durvis? Kas ir tas, kādēļ or
ganizācija, kuras dibinātāji jau 
ir sirmi večuki, saglabājas mū
žam jauna (biedru vidējais ve
cums ir 18-25 gadi)? Atbildot ir 
jāsaka - sekojot aktualitātēm un 
reaģējot uz pārmaiņām apkārtē
jā vidē, izpētot un izzinot tās va
jadzības, organizējot aktivitātes, 
kas attīsta cilvēku, ATESEC ir 
atradis savu vietu biznesa pa
saulē. Jo Tu nevari izmainīt pa
sauli, nesākot mainīt sevi. Un tā 

ir AIESEC cilvēku galvenā iezī
me sekot izaicinājumam, do
māt radoši un uzņemties atbil
dību par saviem darbiem. Sēd
ēdams uz krēsla, nepieceļoties 
no tā, neiziesi pa durvīm. Tas 
liekas tik elementāri, bet cik bie
ži mēs tā ari paliekam sēžot. 

E X C H A N G E ( a p m a i n a ) ir 
vārds Nr. I, runājot par ATESEC. 
Starptautiskā studentu kustība 
ir pama takti vi tāte, ko AIESEC 
veic visā pasaulē. Ari Tu tajā va
ri piedalīties, ja esi III vai IV kur
sa students un Tevi nebaida no
pietnā atlase, kas notiks oktobri 
- anketas un CV aizpildīšana, in
tervija un valodas testi - tiek pār
baudītas visu uzrādīto svešvalo
du zināšanas. 

Te nu mēs esam nonākuši pie 
ATESEC Latvijā. Kā tad īsti viss 
iesākās šeit? Pirmie mēģināju
mi notika jau padomju laikā, to
mēr reāli rezultāti tika sasnieg
ti pirms trim gadiem, kad Lat
vijas Ekonomikas studentu ap
vienība (LESA) kļuva tiesīga 
saukties par AIESEC Latvija. 
Viens no dibinātājiem bija Pauls 
Irbins, kurš bija arī AIESEC 
Latvija pirmais prezidents. Ta
gad organizāciju vada j a u tre
šais prezidents - Aigars Ruņģis 
- un AIESEC Latvijā darbojas 
jau piecās pilsētās - Rīgā, Jelga
vā, Valmierā, Daugavpilī un tik
ko nodibinātajā Ventspils augst
skolā, - tātad visur, kur ir aktī
vi un mērķtiecīgi jauni cilvēki. 

Bet ko tad esam padarījuši 
līdz šim? AIESEC savus mērķus 
cenšas piepildīt, organizējot pro
jektus. Par AIESEC vizītkarti 
Latvijā tiek uzskatītas PRAK
TISKĀS LEKCIJAS, kur ar stu
dentiem tiekas un lekcijas lasa 
kompāniju pārstāvji, izmantojot 
personīgo pieredzi un reālus pie
mērus no uzņēmuma prakses. 
Otrs, skaļāk izskanējušais pro
jekts nenoliedzami ir KARJE
RAS DIENAS, kas šogad notiks 
jau ceturto reizi. Pagājušo gadu 
AIESEC piemēram sekoja arī 
Rīgas Ekonomikas Augstskolas 
studenti, noorganizējot studen
tu un uzņēmumu kontaktforu-
mu, taču AIESEC projekta ie
tvaros rīko ari dažādus seminā
rus, kā, piem., mērķtiecīga CV 
rakstīšana, un diskusijas ar sa
biedrībā populārām personībām. 

Liela nozīme tiek pievērsta 
pašu biedru izglītībai, tādēļ ga
da laikā notiek daudz un dažādi 
semināri visā pasaulē, uz ku 
riem ir iespēja aizbraukt kat
ram, kas ir aktīvs un vēlas ie
mācīties ko jaunu. Redzot kopā 
tik daudz cilvēku no visām pa
saules malām, kurus visus vie
no vārds A I E S E C , tas atstāj 
neaizmirstamu iespaidu. Taču 
daudz tiek darīts ari tepat Lat
vijā. Tā, piemēram, katru rude
ni notiek NLDS (Nacionālais lī
dera īpašību attīstīšanas semi
nārs), kur "jauninie" pirmo rei
zi apjaus ATESEd internaciona-
litāti, apgūst prasmes, kas ne
pieciešamas, lai piedalītos pro
jektu organizēšanā un "atver 
acis un prātus jaunai iespēju pa

saulei" 
Taču ir svarīgi paskatīties, 

kas tad notiek tepat kaimiņos -
Lietuvā, Igaunijā. Šķiet, tik bie
ži mēdzam aizmirst, ka pirms 
pāris gadiem visi kori saucām 
"Brīvību Baltijai" un jutāmies kā 
brāļi, taču tagad konflikts seko 
konfliktam... Tāpēc vasarā noti
ka projekts BALTIC SUMMIT 
- trīs dienu konference, kurā ti
kās visu desmit Baltijas valstu 
ATESEC lokālo komiteju vadītā
ji ar mērķi izvērtēt esošo situā
ciju, kopīgi rast risinājumus 
Rezultātā mēs sapratām, cik 
svarīgi ir veicināt sadarbību, or
ganizējot kopīgus projektus, da
loties pieredzē un apmainoties 
ar idejām. Nozīmīgs un emocio
nāli aizkustinošs bija bridis, kad 
tika ievēlēta Balti jas reģiona 
k o n t a k t p e r s o n a (ang l i sk i : 
CHAIR) - Guntra Bērziņa, kas 
ir atbildīga par tālākās sadarbī
bas veicināšanu, kontaktu no
stiprināšanu un informācijas ap
maiņu. Baltijas sadarbībai turp
māk tiks pievērsta liela uzma
nība, j o kopīgi mēs varam pa
veikt daudz vairāk, turklāt pa
saule uz mums raugās kā uz vie
notu reģionu. 

Ir daudzas ieceres un projek
ti, kas tiek turpināti un attīstīti 
šogad, piemēram Augstākās iz
glītības attīstības programma, 
kur ir plānots uzsākt nopietnu 
izpēti gan univers i tātēs , gan 
kompānijās, iesaistot valdību un 
studentus. Ir padomā lieli sadar
bības projekti - ar Austrumiem, 
dalība Tallinas A N O simulācijā, 
kam pamati tika likti Latvijā un 
daudz kas vēl. Kāds skeptiķis 
gan tagad padomās, kā mēs to 
visu plānojam realizēt - bezpeļ
ņas organizācija, rakstīts statū
t o s . Te arī s l ēp jas A I E S E C 
spēks - jau trešo gadu AIESEC 
Latvija atbalstītāji ir ArthurAn-
dersen, Shell, Lattelekom, aktī
va sadarbība ir uzsākta ar Proc-
ter&Gamble (AIESEC Rīga at
t īst ības partner is ) un Delloi-
te&Touch - kā izteicās viens no 
šīs kompānijas pārstāvjiem: nā
kotne ir mūsu rokās un ir nozī
mīgi atbalstīt studējošās jaunat
nes aktivitātes j a u šodien. Dau
dzas firmas ir atbalstījušas kon
krētu projektu realizēšanu (Al-
catel, Price Waterhouse, AirBal-
tic, u . c ) . Mūs pazīst un atbalsta 
ari valdības pārstāvji, kā ārlie
tu ministrs Valdis Birkavs, Rī
gas mērs Andr is Bērziņš , LU 
rektors Juris Zaķis, ir ieintere
sēt ība no U N D P pārstāv j iem 
Latvijā puses. 

Es jau vēl varētu stāstīt un 
stāstīt - bet vai nav labāk at
stāt kaut ko nepateiktu? Vai Tev 
pietiks spēka piecelties no krēs
la un atvērt durvis? Var jau gai
dīt, ka kāds atnāks un palīdzēs, 
bet pamēģini PATS! Un zini - ar 
katru reizi tas l iksies aizvien 
vieglāk un vieglāk! 

Tāpēc, ja Tev ir radusies 
interese, vari droši nākt uz 
AIESEC Rīga ofisu Aspazijas 
bulv. 5-501 . 

GUNTRA BĒRZIŅA 

5TC7DENTI7 IIEIĀ5 IESPĒJAS 
Mums šodien visas iespējas ir do

tas, 
Var pārdot fabrikas vai arī slo

tas, 
Tu vari precēt kādu miljonāri, 
Kam astoņdesmit gadujau ir pāri! 

Tu vari Čaka ielā atvērt kādu krogu, 
Tas tomēr būs kāds skats uz Ei

ropu - pa logu, 
Varbūt, ka nākotni tev zīlēt, 
Jums teikt, ko var vai nevar mīlēt! 

Ja nebūtu tu LU, bet deputātos, 
Tad labāki tev dzīvē klātos, 
Tu privatizētu, kas vēl pārdots nav, 
Un būtu pirmais miljardieris Rī

gā jau! 

Var izkārt afišas pie sētas: 
Biļetes būs zaļumballē lētas, 
Būs "Misenes 'no LU un Sanfran

cisko, 
Nu, vispār, tas būs teicams disko! 

Var organizēt tādu skolu, 
Kur visiem skolniekiem es solu, 
Par naudu diplomi tiks doti, 
Ar zelta malām — skaisti ļoti! 

Var bildināt vēl kādu glītu dāmu, 
Bet skaties, nepiedzīvo drāmu, 
Ja saka, nauda jāmaksā uz priek

šu, 

Tad labāki bez dāmas mājup diegšu! 

LEOPOLDS MILTIŅŠ 
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KOPĀ BŪT 

SIEVIEŠU 
KONKORDIJU «ZINTENIECĒ» 

• - 1 * 

No kreisas: Kristīne Zvirgzdina, viceprezidente, Maija Milda Podniece, 
prezidente, Olga Šatniece, sekretāre (1930. gads) 

1929. gada oktobri Maija Lie
piņa un Hilda Rumpa nodibinā
ja sieviešu konkordiju "Zintenie-
ce" Tā pievienojās jau esošajām 
k o n k o r d i j ā m " V a l d e m ā r i j a " , 
"Ze lmenis " un "Lataviens is" , 
kuras sniedza jaunajai konkor-
dijai morālu atbalstu. Konkor
dijā darbojās Universitātes stu
dentes kopā ar citu augstskolu 
studentēm. Tā bija apolitiska 
organizācija, kuras mērķis bija 
apvienot Universitātes studen-
tes-latvietes, veicināt vinu kul-
turālo attīstību, apziņu, intere
si par zinātni un mākslu, sniegt 
morālu un materiālu atbalstu, 
sekmēt sievietes garīgo un ma
teriālo neatkarību, ar savu ga
ru, paraugu un darbu veicināt 
latviešu tautas garīgo un fizis
ko atdzimšanu. Sekmēt nacio
nālās Latvijas un latviskas kul
tūras tapšanu. 

Biedrības devīze bija: "Mēs bū
sim lielas tik, cik mūsu griba" 

Latvijā dzīvo konkordijas di
binātāja Maija Liepiņa un vēl 

septiņas seniores. Viena no vi
ņām - Triju Zvaigžņu ordeņa 
kavaliere, Madonas muzeja bi
jusī ilggadējā direktore Elza Ru-
denāja. "Zintenieces" goda bied
ri bija Andrejs Eglītis, Hilda Vī-
ka u. c. 

Pēckara gados konkord i ju 
"Zinteniece" atjaunoja ASV, kur 
d a r b o j ā s ap 100 b i e d r e ņ u . 
Mērķis - saglabāt un audzināt 
latviskumu svešumā - no senat
nes uz tagadni un nākotni - sa
glabāt savu valodu un kultūru, 
iepazīt vēsturi, mākslu, mūziku. 

Goda biedre - Māra Zālīte. 
1996. gadā konkordijas ASV 

vadītāja Lidija Kiršteins nodi
bināja kontaktus ar Maiju Lie
piņu ar mērķi - palīdzēt atjau
not "Zintenieci" Latvijā. 

Mēs aicinām atsaukties stu
dentes, kuras būtu ieinteresētas 
konkordijas "Zinteniece" atjau
nošanā. 

Sīkāka informācija (vakaros), 
pa tālr. 7-617305;. 

VIJA HERCOGA 

Katru gadu Latvi jas U n i 
versitāti beidz aptuveni 2000 
studentu, lai pēc tam uzsāktu 
patstāvīgas darba gaitas. Par 
daudz iem vairāk tā arī nekas 
netiek dzirdēts, j o viņi ieplūst 
ikdienas pelēkajā masā, un , lai 
gan arī v iņu darbs ir ļoti nozī
mīgs , neko j a u n u par t iem ne 
izdodas uzzināt. T o m ē r n e j a u 
ar v i s iem tā notiek. Dažu LU 
beidzēju vārdi atkal un atkal 
parādās gan m a s u informāci 
jas l īdzekļos, gan sabiedrības 
apritē . Pie šādiem c i lvēkiem 
p ieder arī L iena Br i tāne — 
žurnāliste, kura pašlaik strā
dā pie j a u n a žurnāla "S " , kas 
būs domāts mei tenēm. 

- K ā p ē c tava izvēle bija 
tieši žurnālist ika? 

- Varbūt netieši tā bi ja tē 
va , kas tajā laikā bija laikrak
sta "Cīņa" redaktors , ietekme. 
Patiesībā rakstīt sāku j a u 9. 
klasē . M a n v ienmēr labi vei
cās ar sacerē jumiem, un tad, 
k a d laikraksts "Padomju Jau 
natne" sadarbība ar Žurnāl is 
t ikas katedru piedāvāja iespē
ju rakstīt, es labprāt pildīju vi 
sus uzdevumus , ko viņi deva. 
Vidusskolā domāju par iestā
š a n o s S p o r t a a k a d ē m i j ā , j o 
skolas laikā nodarbojos ar aka
dēmisko airēšanu, taču paslik
t inājās vesel ība, u n tā es no
nācu žurnālistos. Pirmajā kur
sā nožēlo ju, k a neeesmu iestā
jus ies vācu valodas fi lologos, 
varbūt tāpēc uzreiz sāku mek
lēt darbu. 

- U n kā veicās. . . 
- Jau 2. kursā sāku strādāt 

laikrakstā "Pionieris" , ar lai
k u k ļuvu tur par skolu noda
ļas vadītāju. Toreiz varē ju būt 
l epna - a lga 80 rubļ i , st ipen
dija - 40 rubļi , p lus honorār i 
a p m ē r a m 20 rubļi , tā bija ve 
sela bagātība s tudentam. Pēc 
t a m pārgāju strādāt u z žurnā
lu "Draugs" par vecāko redak
tori . K ā labākās a tmiņas par 

to laiku ir tas , ka izbraukāju 
visu Latviju u n gandrīz vai v i 
sas skolas, bērnus intervējot. 
T a g a d mani dažreiz p ā r ņ e m 
d ī v a i n a sa jū ta , k a d ska i s t s 
jauneklis sveicina u n saka - es 
jūs atceros... E s mācī jos 4. kla
sē , kad jūs mani intervējāt. . . 
Es v inu vairs nevaru atpazīt! 

- K a s tev palicis silgtā at
miņā no satudi ju gadiem? 

- M ē s b i jām labs kolektīvs. 
Bet vispār tas bi ja cits laiks, 
cita pieejas dzīvei , bet tā bi ja 
m a n a jaunība u n neskatot ies 
ne uz ko - tai nebi ja nekādas 
vainas. Bija ari daudzas lietas, 
ko iemācī jos augstskolā - gal 
venais to, k a laiki n ā k un aiz
iet , bet cilvēka att ieksme pret 
dzīvi būtībā nemainās - v iņš 
v ienmēr grib būt mīlēts un mī
lēt , grib sev labus tuvos cilvē
kus , grib labu darbu. 

- U n mācībspēki . . . 
- Studiju laikā vairāk inte 

resējos par žurnālistikas vēs 
turi - ari m a n i kursa darbi un 
diplomdarbs bija šādā aspek
tā , tādēļ interesants m a n pa 
licis atmiņā profesors Rihards 
Treijs - viņš bija ari manu kur
sa darbu vadītājs . Būtībā pa
sniedzēji nebija ne slikti, ne la
bi . At t i eksmi pre t m a n i n e 
daudz ietekmēja tēva autori
tāte. Ir grūti būt pazīstama cil
vēka bērnam. 

- K o tu dari tagad? 
- Esmu "LABAS" izdevnie

cībā, un m a n t ika dota iespēja 
kļūt par galveno redaktori žur
nā lam mei tenēm. E s j a u smī
nu - kad strādāju "Pionierī" , 
gatavo ju l apu m e i t e n ē m u n 
sapņoju par žurnālu.. . Beidzot 
sapnis īstenojas. 

- Ir j a u d iezgan daudzi 
žurnāli jaunieš iem, bet k a s 
ir tas, kas j a u n o žurnālu at
šķirs no p ā r ē j i e m ? 

- Gr ibam pal īdzēt lasītājai 
sapņot savu sapni u n spēlēt 
spēli tieši tā , k ā v iņa pati vē

las. Domājam, ka dzīvē ir vērts 
uz traukt ies t ikai par dz īves 
principiem, j o notikumi iet un 
aizskrien... Svarīgi katram sa
glabāt savus principus. Domā
jam, ka vecākiem nav vērts uz
traukties par to, ka jaunieši iz
dara kādas palaidnības, galve
nais ir redzēt, uz ko viņi savā 
attīstībā iet un, vai viņiem vei
dojas principi, ko viņi savā dzī
vē vairs nepārkāps. Tā kā uz 
skatām, ka dzīves interesan-
tums slēpjas tās daudzpusībā, 
t a d ar ī ž u r n ā l a s a t u r s b ū s 
daudzveidīgs, lai rosinātu kat
rai lasītājai savu mūžu dzīvot 
interesanti. Patiesībā gribu, lai 
lasītājas būtu man kā meitas, 
ar kurām es varētu dalīties gan 
priekos, gan bēdās. 

- Kas pamudināja izvēlē
ties nosaukumu "S"? 

- Pašlaik pasaulē ir modes 
kliedziens, izmantot vienu bur 
tu nosaukumos. Sākumā domā
ju, ka sauksim "M", bet tas ne
skan labi. "S" — tas ir pavisam 
kas cits, j o izrunā kā person-
vietniekvārdu E S . Nosaukums 
domāts intrigai, turklāt ar bur
tu "S" sākas daudzas skaistas 
lietas: sapņi, satikšanās, sapra
šanās, skaistums... Tieši to un 
vēl daudz ko citu jauku es gri
bu vēlēt savām lasītājām. 

INGA BĒRZIŅA 

T a k ā "Ligzdošana" ir visno
taļ nopietna misija, tad sākumā 
vajadzētu informācijas nolūkos 
likt lietā vērošanu. 

Un oktobrī Pasaules putnu 
dienās vērošana esot zinātnis
ka un vērā ņemama nodarbe. Te 
nu kāds viszinis iesauksies, ka 
minētās dienas (4., 5. oktobris) 
sen pagā jušas . Neskumst ie t ! 
Tautas Lietišķās mākslas stu
dijas 'Vāpe" keramiķi, kas vien
laikus ir ari Latvijas Universi
tātes dažādu fakultāšu studen
ti , rad ī juš i neb i jušu i espē ju 
"putniskas" izdarības aplūkot 
veselas divas nedēļas (sākot no 
20. oktobra) galerijā "Bastejs", 
Basteja bulvārī. 

Un aiz vārda " l igzdošana" 
slēpjas neparasta keramiskās 
ornitoloģijas vai arī omitoloģis-
kās keramikas vizuālā "degus
tācija" 

Izstādē savu māku rāda 13 
studijas autori un katram ir sa
vas domas, pārdomas, savs pie
teikums dekoratīvajā keramikā. 

Aizpagājušā gada LU absol
vente Mārīte Pedo strādā par 
skolotāju, bet atlicina laiku ari 
darbam studijā. Viņa savu meis
tarību demonstrē dekoratīvajā 

grupā "Vēji spārnos". Ieva Pur-
male smalki niansētajos, gandrīz 
japāniskajos rīsa traukos ieliku
si savdabīgu izdomu; Zane Of-
nante tikai sev raksturīgajā gro-
teski rotaļīgajā stilā veidojusi ori
ģinālos "putnkāju traukus" Vai
ra Tūna keramikā r is inājusi 
Pingvīnu ģimenes problēmas. 
Sandra Alksnī te mūs iepazīstina 
ar "Nelaimes putniem" (pēdējos 
pētot pasprūk lustīgs smējiens), 
bet pedagoģiski - zinātnisko gai
sotni savdabīgā "interpretācijā" 

demonstrē Pedagoģijas un psiho
loģijas fakultātes absolvente In
gūna Briedē - dekoratīvajā gru
pā - "Akadēmiskie putni" 

Bet par "Ligzdošanas" iespē-

Pirms "Ligzdošanas" vāpieši LU 
studenti Zane OfhaUnte un Reinis 
Maska ts 

ju visa TLMS "Vāpe" studentu 
kolektīva vārdā paldies LU va
dībai, kas allaž pratusi novērtēt 
mākslas un radošā darba nozī
mi studentu garīgajā izaugsmē. 
Paldies arī par palīdzību LU 
Kultūras un izglītības fondam 
"Juventus", kā arī par finansiā
lo atbalstu Rīgas Domes Kultū
ras pārvaldei. 

TLMS 'Vāpe" vadītāja 
HELGA LNGEBORGA 

MELNBĀRDE 

Vai tas var but, ka tu nekad 
neesi rokās turējis māla pikuci? 
Nē? 

īstam studentam taču jāprot 
ne tikai podus gāzt, arī podus 
taisīt! 

Tautas Lietišķās mākslas stu
dijas "Vāpe" keramiķu bariņā 
mābšanās īsā laikā kļūs par Ta
vas dzīves neatņemamu sa
stāvdaļu. 

Gaidīsim Tevi 22. oktobrī jau
no biedru uzņemšanā no pīkst. 
17.00 līdz 18.00 Raiņa bulvārī 
19, pagrabstāvā pa kreisi, 18. 
telpā. 

Putni 
Ludmila Orlova 

Z. B i l zona foto 



Pirmdiena , 1997. gada 13. oktobris 
universitātes 
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PIRMAIS... 
(JEB ATKAL!) 

Pirmdien, 6. oktobri, viru korim 
"DZIEDONIS" notika pirmais 
mēģinājums jaunajā mājvietā - LU 
Matemātikas un informātikas 
ins tūta aktu zālē Raiņa bulvārī 29. 
Sākot ar 1996797. gada sezonu, 
Latvijas Universitātē ir atkal vīru 
koris. Tas darbojas pie Fizikas un 
matemātikas fakultātes. Kora 
mēģinājumi notiks pirmdienās un 
ceturtdienās no pīkst. 18 līdz 21. 
Viru kora mākslinieciskais vadītājs 
un diriģents ir Juris Vaivods (arī 
kamerkora "Versija"diriģents un 
Centra rajona koru virsdiriģents), 
diriģents Jānis Ungurs (agrāk 
dziedāja ari Doma zēnu kora vīru 
grupā), vokālais pedagogs Domi
niks Vaivods. 

Kora vadītāji aicina pieteikties 
dziedātājus visās balsu grupās. 
Noklausīšanās ceturtdien, 16. 
oktobri, no pīkst. 16 līdz 19 Raiņa 
bulvāri 29, 3. stāvā (aktu zālē). 

Laipni aicina arī kora 
izpilddirektors 

IMANTS LUDVIGS 
MLJELSONS 

FOLKLORfīS DEJU K0P6 «DANDARI» AICINA 
PIEDALĪTIES! 

Kad es ierados uz folkloras 
deju kopas "DANDARI" mēģinā
jumu, lai satiktos ar tā dalībnie
kiem, mani sagaidīja asprātīgi 
un draudzīgi jaunieši. Sapratu, 
ka šiem cilvēkiem: "folklora - ir 
dzīves stils" 

Folkloras deju kopas "Danda-
ri" vadītājs Ernests Spīčs paka
vējās atmiņās par to, kā radies 
šis ko lekt īvs . "Kad pabe idzu 
Konservatoriju, radās doma iz
veidot ansambli, kurš dziedātu 
tikpat labi kā koris "Daile", spē
lētu tik labi kā "Ornaments" un 
dejotu kā "Dancis"," saka kolek
tīva vadītājs. Tas tā īsti notika 
pēc tam, kad Čehoslovākijā ba
letmeistars sastapa kolektīvu, 
kurš apvienoja sevī trīs elemen
tus - deju, dziesmu un mūziku. 

Par f o l k l o r a s d e j u k o p a s 
"Dandari" dzimšanas dienu tiek 
uzskatīts 1980. gada 14. novem
bris, kas faktiski ir ari deju ko
pas dzimšanas bridis. 

Viss aizsākās 14. novembrī, 

kad Filozofijas fakultātē notika 
A. Jurjāna dienai veltīts gadskār
tējais atskaites pasākums. Šī se
mināra ietvaros radās doma no
dejot dažas tautas dejas, un, ap
vienojoties ar Filoloģijas fakultā
tes deju kolektīvu, tapa priekš
nesums, kurš tika izrādīts semi
nāra noslēguma daļā. Savukārt 
jau 15. novembri sekoja uzstāša
nās Kaunas universitātē kopā ar 
lietuviešu deju kolēģiem. 

"Horeogrāfi lielākoties skatās 
uz folkloras bagātīgo materiālu 
ar domu: "Vai to var, vai nevar 
nodejot?" Mēs raugāmies ne
daudz citādāk. Mums būtiskā
kais ir: "Vai to ir interesanti ska
tīties, vai pašiem tas ir intere
santi?!" "Deja", saka mans saru
nas biedrs, "ir process, tad var 
būt formāls sākums vai beigas, 
taču svarīgākā ir pati dejošana" 

Ik pa laikam "Dandari" cen
šas radīt kaut ko jaunu. Tā, pie
mēram, kopā ar deju kopu "Zalk
tis" šogad "Vēstures dzīvo bilžu" 

ietvaros Latvijas Etnogrāfiska
jā brīvdabas muzejā tapa jauni
nājums - tautas spēļu diena. 

"Dandari" regulāri piedalās 
un centīsies piedalīties visos ar 
folkloru saistītos pasākumos. 
Pagājušā sezona bija bagāta ar 
plaša mēroga festivāliem. Kā 
jums jau zināms, notika trīs lie
li folkloras deju festivāli - "Pul
kā eimu, pulkā teku", "Baltika" 
un "Sudmaliņas", pēdējā "Dan
dari" piedalījās kā starptautis
kā deju kluba {International 
Folk-dance club) nakts deju va
dītāji Ķīpsalas hallē. 

- Ar ko jūs saista latviešu 
folkloras mantojums? 

- "Man folklora, šis tautas ga
rīgais mantojums, ir tas vispie
ņemamākais veids, kurš visefek
tīvāk atraisa manu radošo ener
ģiju. Kā garīgi brīvs cilvēks, es 
sevi vislabāk jūtu folklorā, tas ir 
tas veids, caur kuru es sevi vis
labāk varu realizēt un, protams, 
ari just", saka Spīča kungs. 

Kolektīva iekšienē ir arī sa
vas tradīcijas. Kā vienu no sav
dabīgākajām var minēt darba 
grāmatiņas pasniegšanas proce
dūru. To parasti izsniedz pēc ie
svētīšanas. 

Folkloras kopa "Dandari" ai
cina ari jaunos dalībniekus pie
teikties. Ja jūs visu mūžu esat vē-
lējušies(-šās) dejot vai dziedāt, 
bet nekad nav pieticis drosmes 
to uzsākt, tad "Dandari" ir tā vie
ta, kur jūs varat mēģināt reali
zēt sevi. "Dandari" gaida visus, 
kas vēlas ko darīt, kam ir pilna 
galva j a u n u ide ju , i e rosmju . 
"Dandari" gaida arī jaunos mū
ziķus, kuri vēlas pilnveidoties un 
bagātināties no folkloras. Laipni 
gaidīti tiek pāri, taču var nākt arī 
pa vienam, diviem, trim... 

Mēģinājumi notiek divas rei
zes nedēļā - pirmdienās un ce
turtdienās pīkst. 19.00, Fizikas 
un matemātikas kopmītņu aktu 
zālē. 

BONAPARTS 

D Z I E D O Š O V I R U P U L K A N A C ! 
N ā k a m g a d apritēs 50 gadu , 

kopš dibināts Latvijas Univer 
sitātes vīru koris. No 1957. g a 
da tas saucas "TĒVZEME" . Pēc 
n o ž ē l o j a m ā n o t i k u m a , k a d 
Universitātes toreizējā vad ība 
politiska iemesla dēļ padzina 
kora māksl iniec isko vadī tā ju 

Haraldu Medni un vīri aizgāja 
v iņam līdzi. 

7. martā Lielajā aulā i zska
nēja kora 1000. koncerts , pēc 
kura Universitātes rektors pro
fesors J u r i s Z a ķ i s apba lvo ja 
kora veterānus un paziņoja, k a 
par godu š im unikāla jam not i 
k u m a m A u l ā t i k s u z s t ā d ī t a 
memoriā lā p lāksne . 

Jau agrāk rektors rūgti n o 
žēloja Maestro M e d n i m un v ī 
r i e m n o d a r ī t o pāres t ību , u z 
ņ e m d a m s kori atpakaļ Latv i 
jas Universitātes saimē. 

Savu misi ju kalpot latviešu 
n a c i o n ā l a j a i v ī r u d z i e s m a i 
"Tēvzeme" ir izpildījusi i lgajos 
"padvaras gados " , a tskaņo jot 
tikai sev rakstur īgu repertuā
ru , kurš ne visai bi ja pa prā
t a m va ldoša j iem. Koris v i en 
mēr bijis Hara lda M e d ņ a lat 
v isko u n demokrāt isko princi 
pu īstenotājs , nekult ivējot n e 
k ā d u konkursu s istēmu dz ie 
dātā ju u z ņ e m š a n ā , k a u t ar ī 
"Tēvzemē" dziedājuši pat l īdz 
100 un vēl vairāk tenoru un ba 
su. P a n ā k u m i l ielajās koru sa 
censībās m u m s nekad nav b i 
jis pašmērķis , un uz podest iem 
i zgā juš i v i s i . P a r šo M e d ņ a 
principu var strīdēties, un tas 
ir aizkavējis "Tēvzemes" vēl i z 
c i lākos p a n ā k u m u s , lai izc īnī 
tu t ies ības p iedal ī t ies r e p r e 
z e n t a b l ā k o s s t a r p t a u t i s k o s 
konkursos . T a č u diezin vai t ā 
di starti v ispār būtu bijuši i e 
spē jami , m ē s t a g a d te ik tu -
"Tēvzemes" u n Maestro speci 
f i skā i m i d ž a d ē ļ . " T ē v z e m i " 
gan nevarēja nelaist aiz robe 
žas , un ārzemju ce ļo jumus sā
k ā m tieši m ē s - 1966. gadā uz 
Poliju, vē lāk apbraukājot v isu 

Austrumeiropu, bet dz iedāša
nai ārpus "dzelzs priekškara" 
tāds koris varai l ikās b īstams. 
Veltīgi bija trīs gadus ilgie ai
cinājumi uz Hāgu, kaut m ū s ie
teica prominenti c i tzemju pro 
fesionāļi . Tot ies grūti a trast 
m ū s u p a š u Latv i j ā n o v a d u , 

kur nebūtu skanējušas "Tēvze
mes" dz iesmas , atklāti p iemi
n e k ļ i , m u z e j i , k o p t a s 
tautas tradīcijas, dzies
m ā s g o d i n ā t i t a u t a s 
k u l t ū r a s d a r b i n i e k i . 
J a u o k u p ā c i j a s g a d o s 
Z i e m a s s v ē t k u s s v i n ē 
jām ne tikai, p iemēram, 
t e p a t R ī g ā k o p ā ar 
" D z i n t a r a " m e i t e n ē m , 
bet pat Ložmetē jkalnā 
pie meža eglēs iedegta
jām svecītēm. 

īsteni savu vārdu ko 
ris attaisnoja sākot ar 
8 0 . g a d u n o g a l i , k ļ ū 
dams par patiesu A t m o 
das kori , esot aktīvs v i 
su svar īgāko tā perioda 
v ē s t u r i s k o n o t i k u m u 
l ī d z d a l ī b n i e k s sava — 
L a t v i j a s 1 9 8 5 . g a d a 
Dz iesmu svētku t r ium-
fatora — dziedātāju u n 
tautas spontāni izsauk
tā, varas aizliegtā Lat 
v i j a s k o r d z i e d ā š a n a s 
k r ī v u k r ī v a v a d ī b ā . 
1991. g a d a janvāra ba 
r i k ā ž u d i e n ā s " T ē v z e 
mes" mī tnē noorganizē
jām Rīgas vīru koru štābu. 

Pēc Latvijas neatkarības at
gūšanas arī "Tēvzemei" pavē 
rās p lašāki apvāršņi - 1990. 
gadā koncertceļojums pa Somi 
ju, 1995. gadā cauri Zviedrijai 
uz Norvēģ i ju , 1996. g a d ā at 
kārtoti koncerti Somijā , bet šo 
gad , nodziedājuši savus k o n 
certus Čikāgā, Milvokos, Grab -
drapidos u n Garezerā , p ieda
l ī jāmies Amer ikas latviešu 10. 
V i s p ā r ē j o s D z i e s m u s v ē t k o s 
K l ī v l e n d ā . Š o g a d A d v e n t ē 
d z i e d ā s i m P r ā g ā ( a t k ā r t o t i ) 

S v . V i t a k a t e d r ā l ē . L a t v i j ā 
mūs gaida par ģenerāļu pagas
tu saukta jā Tr ikātā , Latgalē 
un Rīgas Domā. Nākamajā ga
dā ceļš z e m kājām uz Brēmeni 
un R o t e r d a m u , bet paši pie
ņems im "Sandviken" vīru kori 
no Oslo un leģendāro Latviešu 
leģiona kori "Kalējs", kuru ta
gad ve ido piecu A S V pi lsētu 

"Tēvzeme" dzied zem ASV, Latvijas un Ilinoisas 
pavalsts karogiem pie Čikāgas mērijas. 

dziedoņi kora d ib inātāja R o 
berta Zuikas virsvadībā. 

L U korī un "Tēvzemē" dzie
dot vai strādājot, par ievēroja
m i e m latviešu kultūras darbi 
n iek iem izveidojušies dir iģen
ti Jur i s Skrīveris , Ivars Bēr 
ziņš, R o m ā n s V a n a g s , Ludis 
Poselis u n Guntars Ķirsis ; m ū 
ziķi un folkloristi Vald is Muk-
tupāvels un Dainis Sta l ts ; ēr-
ģe ļv i r tuozs un d i r i ģents O ļ 
ģerts Cintiņš ; komponists un 
ērģelnieks Aivars Kalē js ; dzie
d o n i s R a m o n s K e p e . T a j o s 

dziedājuši un dzied vēl tagad 
visdažādāko profesiju ievēroja
mi darbinieki: profesori, zināt
ņu doktori, pedagogi, ārsti, ar
hitekti, juristi , inženieri, eko
nomisti , mākslinieki u. c. 

"Tēvzeme" ir Latvijas Uni 
versitātes kora tiešs turpinā
tājs, kas savukārt bija Prezi
dija konventa vīru kora garī

gais mantinieks , un tā 
pirmais Goda biedrs bi
ja P K V K dibinātājs un 
nemain īga i s d ir iģents 
Teodors Kalniņš . "Tēv
zemē" dziedājuši vai vēl 
t a g a d d z i e d b u r s i 
P K V K v i c e p r e z i d e n t s 
P a u l s Ā b o l s , b i j u š i e 
P K V K dziedoņi Seloni-
jas t/l seniors Visvaldis 
Spriņģis, Kārl is Gulbis, 
Augusts Meldrā js (Fr. 
L a t . ) , A l f r ē d s E g l e 
(Letg.) , ari Artūrs Ka 
z a k s ( L e t g . ) , O j ā r s 
A l e k s i s (Fr . L a t . ) u n 
daudzi par v iņ iem j a u 
nāki, no t iem ducis paš
reizējo tēvzemiešu. 

"Tēvzeme" par racio
nālāko rīcību P K V K at-
j a u n o š a n ā u z s k a t a 
dziesmoto, t. i., aicinot 
korī iestāties LU, kā arī 
c i tu R ī g a s augs tsko lu 
studentus un absolven
tus, lai kopīgā pulkā ar 
esošo sastāvu pašreizē
jo j auno talantīgo diri

ģentu — mākslinieciskā vadītā
ja Andra Jansona un vēl stu
denta Gata Langenfelda, kā arī 
koncertmeistares M A docentes 
Guntas Sproģes vadībā apgūtu 
ne tikai kora repertuāru, bet ari 
buršu dziesmas, lai tās katrā 
k o n v e n t ā s k a n ē t u p ienāc īgā 
kvalitātē. Ir j a u bijuši vairāki 
mēģinājumi atjaunot patstāvī
gu PKVK, diemžēl, neveiksmī
gi. P i r m s pēdē j i em D z i e s m u 
svētkiem mūsu aicinātie diri
ģenti Edgars Račevskis un Ju 
ris Skrīveris j auno vienību no

veda līdz dalībai svētkos. Par 
tās prezidentu ievēlēja Visval
di Springi (Sel.) par viceprezi
dentu - M A dekānu Jāni M a -
tuli (Fr. Metr. ) , par sekretāru 
Raimondu Baltakmens ( L a c ) , 
bet nākamajā gadā par prezi
dentu - Juri Stūri (Patr.). Ta 
ču dziedātāju pasivitāte un abu 
prezidentu nāve pārvilka svīt
ru. Patlaban smagi saslimis ir 
ne v ien "Tēvzemes" Goda diri
ģents H. Mednis , bet ari J. Skrī
veris. V iņ iem vislielākais gan
darī jums būtu, j a plauktu ne 
vien "Tēvzeme", bet ar laiku at
jaunotos arī P K V K Pašreizējā 
nestandarta situācijā tā ir vie
nīgā izeja, lai n o akadēmiski ie
virzītajiem Latvijas Universitā
tes un Rīgas D o m e s Kultūras 
pārvaldes Kultūras u n tautas 
māks las centra "Ritums" vīru 
kora "Tēvzeme" izveidotos ap 
vienotais koris, j o 1933. gadā at
jaunotais P K V K j a u nav likvi
dēts! J a tas tomēr tagad nespēj 
darboties patstāvīgi, tad, "Tēv
zemes" klēpī augot un pilnvei
dojoties, tas atspirgtu un vis 
p irms j a u internos pasākumos, 
saprotot šo j ē d z i e n u kā pašu 
k o r p o r ā c i j u i e k š ē j o d a r b ī b u , 
dziedātu tikai bursi . Atjaunot
ni apsveic u n atbalsta arī L U 
rektors Juris Zaķis un ekspro-
rektors R ihards Kondratovičs 
(Tai.) . 

T ā p ē c a i c i n ā m s t u d ē j o š o 
jaunatni un akadēmisk i izglī
totos vīrus m ū s u saimē! Mēģi 
nā jumi not iek otrdienās un ce
turtdienās no 18.30 vēsturis
k a j ā H i m z e ļ a n a m ā R ī g ā , 
Jaunie lā 29a . 

K a n t u m a ģ i s t r i , J u m s 
vārds ! 

Dr. RAIMONDS 
BALTAKMENS, 

Fil . Lac. 
H a r a l d a M e d ņ a dz i edon i s 

k o p š 1949. g a d a 
Tēvzemieša 

AIVARA VEGNERA foto 
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MŪZIKAS LAPPUSE 

ULDA LEÏSKALNA (BARITONS) S O L O 
KONCERTA PROGRAMMA 

MUZIĶA JAUNATNEI" - MŪZIKA TIEŠI 
TEVJEB IESPĒJA PABŪT EIROPAS 

MUZIKĀLAJĀS PILSĒTĀS 
20 . o k t o b r ī p ī k s t . 1 6 . 0 0 , 

i Operas Baltajā zālē 
Idaļa 
V.A. Mocarts "Dons Žuans" 

Leporello dziesma 
V.A. Mocarts "Dons Žuans" 

Dona Zuana serenāde 
V.A. Mocarts "Dons Žuans" 

Dona Zuana ārija 
L. V. Bēthovens "Fidelio" - Piz-

zaro arija 
Dž. Verdi "Ttaviata" Žermo-

na ārija 
R. Leonkavallo "Pajaci" - Prologs 
R. Vāgners "Tanheizers" - Vol

frama romance 
R. Vāgners "Klīstošais holan

dietis" - Holandieša monologs 
Ž. Bizē "Karmena" - Eskamiljo 

kuplejas 

II daļa 
Emīls Dārziņš "Jaunība" A. 

Niedras vārdi 
Emīls Dārziņš "Mana laime" 
Emīls Dārziņš "Pazudusī lai-

mite" - Z. Birutas vārdi 
Emīls Dārziņš "Vēl tu rozes 

plūc" - R. Blaumaņa vārdi 
Emīls Dārziņš "Teici to stun

du, to bridi" - J. Poruka vārdi 
Emīls Dārziņš "Spāniešu ro

mance" - V. Pludoņa vārdi 
Alfrēds Kalniņš "Brīnos es... 

A. Niedras vārdi 
Jānis Mediņš "Glāsts" - A. Ķē

niņa vārdi 
Leonīds Vīgners "Zeme" - J. 

Raina vārdi 
Ieeja Ls 1 

Filharmonijas koncertciklu 
student iem, koledžu audzēk
ņ iem un vidusskolēniem vei-
dos četri s imfoniskās mūzikas 
koncerti ar skaistu program
m u - te varētu pieminēt kaut 
tikai E. Grīga klavierkoncer
tu , P Čaikovska "Variāci jas 
par rokoko tēmu" vai V . A. M o 
carta "Kronēšanas mesu" 

īpaši svarīgi būtu izbrīvēt 
laiku visu četru koncertu a p 
meklē jumiem, j o tad būs iespē
ja piedalīties īpašā izlozē. Lat
v i j a s U n i v e r s i t ā t e s T ū r i s t u 
k lubs izlozes kār t ībā d iv i em 

cikla klausītājiem dāvinās ceļa
z īmes brauc ienam "Eiropas m u 
zikālās pi lsētas" Pirmais kon 
certs jau 22 . oktobrī. 

Ciklā muzicēs Latvijas Nac io 
nālais simfoniskais orķestris un 
līdzās tād iem atzītiem mūz ikas 
meistar iem, kā izcilais dir iģents 
T. Zanderl ings un L N S O māksli 
nieciskais vadītājs T. Mikkelsens 
muzicēs ari j aun ie - pianiste (vēl 
arī studente) L. Circene, šogad 
M ū z i k a s akadēmi ju abso lvē jo 
šais diriģents M. Bergs. Koncer 
ti notiks trešdienās pīkst. 16.00 
Lielajā Ģi ldē , A m a t u ielā 6. 

A b o n e m e n t a cena (v is iem 
č e t r i e m k o n c e r t i e m ) t ika i 
L s 2 . 

P a s ā k u m u organ izē F i l 
harmoni ja . Skaņdarbus kon 
certos komentēs šo rindu au
tore m u z i k o l o ģ e Kar ina 
Bērziņa. 

Abonementus var iegādā
ties Lielās Ģildes bi ļešu kasē 
va i L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s 
vestibilā 15. oktobrī no pīkst. 
12.00 līdz 12.30. 

Sīkāka informāci ja pa 
tālr. 5 6 1 9 1 1 . 

BRĪVA UN NEATKARĪGA MŪZIKA. KARTĀGA 
"S irēnu sala" ir trešais un 

a r ī p ē d ē j a i s " K a r t ā g a s " 
" s t u d i j a s " a l b u m s . T a s ie 
r a k s t ī t s T O R Ņ A a p a r t a 
m e n t o s 1996. g a d a z iemā, 
laikā, k a d būtībā "Kartāga" 
k a p i t u l ē j a . " S i r ē n u s a l a " 
veltīta m ū s u zemes popmū
zikai u n tās patērētāj iem. 

V i s u p a s t ā v ē š a n a s l a i k u 
Kartāgā spēlējuši: Edgars Šub-
rovskis - balss, ģitāra; Andžoks 
- balss, ģitāra u. c , Uldis Kai-
ris - basģitāra u. c. Uldis Za
riņš - bungas , perkusi jas. 

1996. gadā "Kartāgai" p ie 
v ieno jās arī dz iedātāja , vārdā 
Ieva. 

Kartāga izveidojās 1993. ga
da noga lē , sākot ar 1994. gada 
o t ro p u s i , g r u p a s ā k akt īvu 
k o n c e r t d a r b ī b u , p i e d a l o t i e s 
vai v isos U n d e r g r o u n d (pie ā 
"Kartāga" cieši p ieska i tāma) 
fest ivālos u n p a s ā k u m o s . A l 
b u m i - "Tik tālu, t ik p rom" 
"Zēns ar akmeni" , pēdējā, šķiet 
v isvairāk parādās , j a u sākot
nē jās "Kartāgas" ieceres spē
lēt eksper imentā lu u n impro-
v i z a t ī v u m ū z i k u . " K a r t ā g a " 
p iedal ī jās B i ldēs ' 95 . Pēdē jā 
uzstāšanās ir "Puskurlajā M ē -
n e s b ē r n ā I I I " , s o l o k o n c e r t s 
" M A D M I X ' Ā " , f e s t i v ā l o s 
" F U C K - R O C K S U M M E R " , 
"Pagr imušais la ikmets '96" 

Underground mūzikas izde
v u m a "Torņa Orgāns" rīkotajās 
aptaujās par labāko Latvijas 
m ū z i k ā 1994. u n 1995 . gadā 
"Kartāga" atdzīta p a r grupu 
Nr . 1, tāpat pirmie, katrs savā 
gadā , ir abi grupas albumi. 

Stāsta Andris jeb 
Andžohs 

Iespējams, ka kaut kad būs 
izlase no koncertiem, j o tajos bi
jušas visatraktīvākās uzstāša
nās, tie ieraksti ir dzīvāki. Man 
patīk salīdzināt muzikālās at
t iec ības g rupā ar att iec ībām 
starp puisi un meiteni. Pirmais 
ir medusmēnesis ; satiekas da
žādi cilvēki, ir dažādas muzikā
lās idejas, tad viss notiek, gri
bas katru dienu mēģināt. Tad 
tas aprimst, j o iepazīst viens ot
ru. Šai brīdī mēs secinājām, ka 

nav īsti labi veģetēt tālāk. Ļoti 
daudzas grupas turpina gadiem 
darīt vienu un to pašu, uzska
tu, ka tas nav pareizi. Komerc-
mūz ikā viņi noslēdz l īgumus 
par tik un tik diskiem ar kom
pānijām, un tās grupas nedrīkst 
izjukt. Ir tāds l ikums - kamēr 
tu iekaro vārdu, paiet laiks un 
vajadzīgi līdzekļi. 

- Va i j ū s u grupas dalīb
nieki ir studējuši L U ? 

- Pagājušogad beidzu socio
logus , Uldis Zariņš - bundzi 
n ieks , šogad beidza filologus, 
tā k ā 5 0 % no grupas ir 
saistīti ar Universitāti . 

M a n i interesē attie
c ības sabiedrībā, un es 
spēju rast pamato jumu 
jautā jumiem, kas mani 
interesē, arī š im j a u t ā 
j u m a m - par popkultū
ras un subkultūras at
t iecībām. 

- Va i m ū z i k u sace-
r ē j ā t k o p ī g i , v a i 
orientējāties u z kā
d u k o n k r ē t u klausī
tāju? 

- Faktiski mūziku sa
cerējām divatā, tas bija 
liels pluss, ka savieno
j ā m divas domāšanas , 
sanāca dubults rezu l 
tāts. Sākumā meklējām 
dažādus kompromisus; 
beigās parādījās atšķirī
gas intereses. Tie , k u 
r i em šī mūz ika l iekas 
tuva, tie arī to klausās. 
Ja kāds to klausās, tas 
nozīmē, ka viņš j a u i: 
paspēris soli manā vir
zienā, viņš ir predispo-
nēts ar mani saprasties 
Tā ir apskaužama sajū 
t a , k a tu var i radoš i 
kaut ko izdarīt. 

- T a v s v i e d o k l i s 
par Latvijas p o p m ū 
ziku. 

- P o p g r u p a s g r i b 
realizēt mītu , k a viņi 
var darīt līdzīgi kā val 
stīs ar lielu iedzīvotā
ju skaitu u n attiecīgi 
lielu mūzikas tirgu, ka 
vini varēs no tā dzīvot. 
Viņi ir ļoti atkāri,?! no 

auditori jas u n pie lāgojas , iet 
mainstream virzienā. Līdz ar to 
m a n nevar būt tuva šī mūzika , 
es šādā veidā tapuša mūzikā 
nesaskatu mākslinieciskas vēr
tības. Var , protams, būt lieli iz
ņ ē m u m i , p i e m ē r a m , " J a u n s 
Mēness" Principā es uzskatu, 
k a tikai, ejot neatkarīgu ceļu, 
mūziķis var patiesi realizēties 
un izteikties. 

- Vai k ā d a m n o grupas ir 
akadēmiskā m ū z i k a s izglī
t ība? 

- Nē. Pret akadēmisko m ū 
zikas izglītību m a n ir divējāda 

attieksme. No vienas puses, ir la
bāk, j ā t o pārzina, nav jātaustās. 
N o otras puses, mūzikas skolās 
bieži vien samaitā cilvēkus ar kli
šejām, u n viņš ir j a u ieprogram
mēts pareizajā valodā un nespēj 
no tā atbrīvoties. Tehniskas lie
tas nāk ari ar pieredzi. 

- K ā d u m ū z i k u t u k l a u 
sies, kādas ir tavas intereses 
bez m ū z i k a s ? 

- Pēdējā laikā pārsvarā klau
sos eksper imentālo j a u n o m ū 
ziku, dažādas industriālās, am-
bientnn rituālās mūzikas . Sla
v e n ā k ā s g r u p a s 

E I N S T Ü R Z E N D E N E 
U B A U T E N , L A I B A C H , T H E 
E X , S M O G , T H R O B B I N G 
G R I S T L E , R E S I D E N T S utt. 

M a n ir visplašākās intere
ses, p irmkārt , j a u tuvākās ir 
māks las , radošās j o m a s , ari 
politika, ekonomika , sabied
r ība, lauksaimniec ība . 

Par Undergroundu - 1 9 9 1 . 
gadā , kad mēs sākām spēlēt , 
tas bija pārsvarā tikai drau
giem. Grupas tolaik n e m ā c ē 
ja tā spēlēt. Bija, protams, arī 
80. gadu beigās labas neatka
rīgās grupas , p iemēram, "Au

rora", "Zig Zag" To
ties tagad ienāk al
t e r n a t ī v ā m ū z i k a 
no ā rzemēm, situā
cija ir c i tādāka. Ar 
mūz ikas spēlēšanu 
Latv i jā n a u d u n o 
pelnī t nevar , strā
dāt par celtnieku ir 
i z d e v ī g ā k . U n d e r 
grounds , subkultū
ra ir visnotaļ nelie-
la mūzikas daļa . 

- K u r u no j ū s u 
diskiem tu uzska
ti par l a b ā k o un 
k ā d i p r o c e s i ar 
g r u p u n o t i e k ta
gad? 

- Tas ir gan citu, 
gan m ū s u pašu vie
dok l i s , k a labāka i s 
ir "Zēns ar akmeni" , 
k a u t arī pie tā tika 
v i s m a z ā k s t rādāts , 
m ē s 36 s tundu laikā 
i m p r o v i z ā c i j a s ce ļā 
to i e rakst ī jām. T a s 
sanācis loti monol ī ts 
u n konceptuāls . 

Tagad man top jau
n a grupa, m ē s šādā 
sastāvā jau spēlējām 
Vēstures un filozofijas 
fakultātes pasākumā 
"Atdosim galus". Gru
p a saucas "Latvi jas 
gāze", sastāvā 10 cilvē
ku, tā ir eksperimen
tāla mūzika. 

Kārtā gu var m e k -
* * lēt un atrast ari In-

ternetā. 
ANDA 
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s t u d e n t u p a d o m e s l a p a 

AIGARA 
UZVARAS 
GĀJIENS 

LATVIJAS 
STUDENTU 

APVIENĪBAS SĒDĒ 

STUDENTU PADOMES 
23. SEPTEMBRA SĒDE 

1. lasījumā tika apstiprināts 
jaunais LU Studentu padomes 
vēlēšanu nolikums. Tā galvenā 
atšķirība no iepriekšējā SP vē
lēšanu nolikuma ir 23. punkts, 
kurš skan šādi: 

"Vēlēšanu telpās vēlētājs sa
ņem no iecirkņa vēlēšanu komi
sijas vēlēšanu zīmi, kurā var at
zīmēt vēlamo sarakstu un tajā 
īpaši vē lamos un nevēlamos 
kandidātus." 

SP sastāvā notikušās izmai
nās: 
» 

- No SP prezidija priekšēdē
tājas pilnvarām ir atteikusies 
Sarmīte Narņicka ("Paisums"). 
23. septembra sēdē prezidija 
priekšēdētāja amatā vienbalsī
gi tika ievēlēts Aigars Nords 
("Paisums"). 

- No SP Prezidija pirmā bied
ra pilnvarām ir atteicies Didzis 
Ustups (KNZ). Tāpat viņš ir at
teicies no pienākumu pildīšanas 
Info komisijā un Sociālo lietu ko
misijā, kur viņš bija priekšēdētā
ja vietnieks. Šāvu rīcību komen
tēt D. Ustups atteicās. 

- KNZ frakcijas biedra Pētera 
Evarta-Bundera (Bioloģijas fa-
kult.) vietā ir stājies Ričards Lā
cis (Ģeogrāfijas fakult.). 

-Tika ievelēti jauni LU studen
tu senatori. Turpmāk LU Senātā 
studentus pārstāvēs A.Nords (In
gara Liepiņa ("Paisums") vietā) 
un R.Lācis (P.Evarta-Bundera 
vietā). 

RITA KAŠS 

PIRMAIS MĒĢINĀJUMS - IZDEVIES 
20. septembri notika pirmā ši mā

cību gada Latvijas Studentu apvienī
bas (LSA) Domes sēde. Mēģinājums 
nerīkot LSA Domes sēdi Latvijas Uni
versitātes telpās, manuprāt, ir labi iz

devies, gan tādēļ, ka citu augstskolu 
pašpārvaldēm ir iespēja paskatīties, kā 
citiem klājas, gan ari tādēļ, ka pārējiem 
studentiem rodas reālāks priekšstats 
par LSA eksistenci. 

Vasarā bija iestaigāta taka uz Val
mieru, tādēļ par Domes sēdes vietu ti
ka izraudzīta Vidzemes augstskola. 
Domes sēdei bija atvēlēta gaišā biblio
tēkas telpa un slāpstošajām mutēm pa
gādāts ... Valmieras minerālūdens (Ak, 
šie patrioti!). Vēl varējām darba gaitā 
izmantot atsevišķas auditorijas un bur
vīgo kamīnzāli. 

Domes sēdi atklāja Vidzemes 
Augstskolas direktors Igors Klapen-
kovs. Viena no Domes sēdes galvena
jām tēmām bija "Kā efektīvāk sadar
boties augstskolu studentu pašpārval
dēm (SP) kopēju mērķu sasniegšanai" 
jeb "Kā uzlabot LSA darba grupu dar
bu", kas tulkojumā to pašu vien nozī
mē - kā panākt, lai studenti gribētu ie

saistīties un uzņemties atbildību pašpār
valžu un LSA darbā un ari to darītu. 

Tai pašā laikā jau ir studenti, kas ak
tīvi darbojas LSA dažādās darba grupās. 
Šīs darba grupas risina dažādus visiem 
studentiem svarīgus jautājumus (piemē
ram, studentu kreditēšana, transporta at
laides studentiem u.c.) un jau ir diezgan 
daudz veikušas, lai mums, pārējiem stu
dentiem uzlabotu dzīvi. Šo darba grupu 
pārstāvji ari ziņoja par padarīto vasaras 
laikā, taču atkal un atkal vīdēja viena 
galvenā problēma - trūkst cilvēku, kas 
gribētu virzīt visu uz priekšu. 

Sēdes pēdējā daļā tika organizētas 
diskusijas par to, kā iegūt finansējumu 
SP un kāda ir šo pašpārvalžu loma stu
dējošo kreditēšanā. 

Pēc sēdes Vidzemes augstskolas SP 
pārstāvji mūs aicināja uz tikšanos ar ie
vērojamākajiem Valmieras vīriem.Lie-
lum liels paldies Vidzemes augstskolas 
SP pārstāvjiem, īpaši Lainei un Guni
tai, par jauko uzņemšanu, par drosmi uz
ņemties apčubināt pārstāvjus no visām 
Latvijas augstskolām. 

IEVA OZOLA 

KONKURSS 
Labdien, visi konkursanti ! 

Klāt ir kārtējais, uzmācīgais, ap
nicīgais KNZ konkurss! Iepriekšē
jā kārtā vēstuļu plūsma bija vien
mērīga, bez īpašām histērijas pa
zīmēm. Diemžēl pilnīgi pareizu at
bilžu nebija, tāpēc šoreiz pasakām 
arī pareizās atbildes: 

1) Trīs maģiskie burti KNZ 
nozīmē Kosmosa Noslēpumu Zi
nātājs 

2) Gadskārtējo skaistumkon
kursu Miss Bulle '97 organizē sla
venais aizjūras burvis Aigars PuriņŠ 
un skandalozi slavenais Kosmosa 
Noslēpumu Zinātājs Didzis Ustups 

3) Vienīgais melafona īpaš
nieks LU ir Gatis Balgalvis 

Šinī kārtā visātrāk un vistuvāk 
patiesībai bija izlauzies jaunais cen
sonis no Ķīmijas fakultātes, skan
dalozi slavenais Jānis Švinskis. Sir
snīgs rokasspiediens vņam. Bet sā
kot ar šo konkursa kārtu, balvas, ko 
pasniegsim uzvarētājam, būs tīri 
pieklājīgas (paldies Jums sponso
ri)! Tāpēc beidzot arī jautājumi. 

1) Kas ir mistiskais jaunais 
KNZ loceklis R.L.? 

a) Ričards Lauvassirds; 
b) Raimondo H. Lekruā; 
c) Ričards Lācis. 
2) Kas ir korbunkulizators? 
b) Imobiiizatora mazsvarīga 

sastāvdaļa; 
c) improvizācijas auglis; 
d) mazs dzīvnieciņš ar lielām 

ausīm. 
3) Kurā ciemā atrodas KNZ 

ģenerālmītne? 
c) Sūnu ciemā; 
d) Klapkalnciemā; 
e) Iļģuciemā. 

Šie tā kā būtu tie jautājumi. Ce
rams, ka tie padevušies grūti un sa
gādās jums problēmas. Bet atceries! 
Balvu saņems tikai viens! 

Esi šoreiz tieši tu gudrākais un 
ātrākais! 

Mūžam Jūsu KNZ! 
Atbildes sūtiet: Rīga, Buļļu 5-

116, KNZ ģenerālmītne, Didzim 
Ustupam. 

VISS PAR 
KREDITĒŠANU 

PRIEKŠPLĀNĀ ZINAS PAR 
VADĪBNIEKI UN FUKSENĒM 

EKONOMISTI 
AIGARA UZVARAS GĀJIENS 

Reiz, sensenos laikos, maza, 
dūšīga puišeļa sapnis bija kļūt 
par taksometra vadītā
ju (foto). Skolas 
laikā viņš sapņo
ja par kapteini un 
vadīt kuģi, bet lik
tenis bija lēmis sa
vādāk... 

J a u n a i s LU SP 
priekšsēdētājs ir Ai
gars Nords , 21 gadu 
jauns, studē starptautis
kās ekonomiskās attiecī
bas, kā arī finanses un kre
ditēšanu, spēlē saksi un mīl 

Trešdienas vēlā pievakarē jau
nais Studentu padomes priekšsē
dētājs Aigars Nords (tautā zi
nāms ari kā kvēlais saksofona 
spēlmanis Airis) sasauca aktīvā
kos padomes pārstāvjus uz stra
tēģisko plānošanas piecminūti. 

Sēdes iesākumā notika neplā
nota, bet diezgan ražīga diskusi
ja ar Debašu centra direktoru Ed
garu Sūnu. 

Bet tad sākās: Aigars Nords 
klātesošos pagodināja ar svinīgo 
uzrunu un pāris uzmundrināju
ma vārdiem, kam sekoja dziļa un 
detalizēta padomes darbības ana-

džezu. 
1. kursā tika ie 

saukts par "saldumi-
ņu" (ne bez pamata), 
meiteņu mīlulis, bet 
neiekarojams. Tā
tad - brīvs! 

Aicis izsaka lie
lu paldies visiem 
LUSP biedriem 
par atbalstu, 
pretimnākša
nu un novēl 
v i s i e m 
daudz jau

ku dieniņu! 

lize. Tika atzīts, ka padomes dar
bā ir iestājusies krīze. Tāpēc jau
nā priekšsēdētāja iniciatīva ir tie
ši laikā. Komisiju priekšsēžiem 
tuvākā laikā jāizstrādā darbības 
plāns tuvākajiem 4 mēnešiem. 
Lai padomes darbību optimizētu, 
nolemts izveidot stratēģijas dar
ba grupu, kura tad nu beidzot no
lemtu, kurā virzienā tuvākajā lai
kā jāpeld padomei. Padome vien
prātīgi akceptēja Aigara idejas, 
svēti nosolījās tām sekot un īste
not dzīvē. 

P.S. Apsolām ari turpmāk sekot 
Aigara Norda radošajam darbam! 

STUDENTU KREDĪTU CEROKSLIS 
Cerokslis ir lietas izklāsts jautāju

mos un atbildēs. Kristieši to sauc par 
katķismu, bet angļiem pazīstamāks ir 
saīsinājums FAQ. 

Kur var uzzināt vairāk par 
kreditēšanu? 

Vēlams ieskatīties Ministru kabi
neta studējošo kreditēšanas noteiku
mos Nr.251, kas izdoti 15.jūlijā. Tā
pat var griezties fakultātes Studentu 
padomē, LU Studentu padomē (Rai
ņa bulvāri 19-106, t.7223701) un LU 
kreditēšanas komisijā (Raiņa bulvāri 
19-276/279, t.7224152). Studentu 
pārstāvji komisijā ir ģeogrāfs Ritvars 
Eglājs un datoriķe Ildze Straume. 

Kas var saņemt kredītu? 
Tiesības saņemt kredītu ir visiem 

sekmīgajiem LU studentiem, kam ir 
derīga dzeltenā studenta apliecība: gan 
budžetniekiem, gan maksiniekiem, 
gan bakalaura, gan profesionālajā, gan 
maģistra programmā studējošiem Ti
kai - lai nebūtu parādu! 

Cik liels būs kredīts? 
Kredīta apmērs vienam studentam 

būs 35 lati mēnesī vai mazāk, ja kre
dīta gribētāju būs vairāk, nekā valsts 
paredzējusi LU. Galīgo lēmumu pie
ņems LU kreditēšanas komisija. 

Cik daudz studentu varēs sa
ņemt kredītu? 

LU ir paredzēti 2125 kredīti Ls 35 
apmērā visam studiju laikam, kā ari 
papildus 1199 kredīti šim semestrim. 
Tas atbilst aptuveni trešdaļai LU stu
dentu skaita. 

Gk īgi var pieteikties uz kredītu? 
Pēdējā pieprasījumu iesniegšanas die

na ir piektdiena, lO.oktobris. 
Kur kārtojamas papīru lietas? 
Iesnieguma veidlapu var saņemt 

dekanātā, turpat tā ari jānodod Dar 

dokumentiem, kas apliecina priekšro
cības kredīta saņemšanā. Ja LU kredi
tēšanas komisija iesniegumu apmieri
nās, turpmākās darīšanas kārtojamas 
Unibankā. 

Kad būs zināms, kas saņems 
kredītu? 

Lietas iznākums dekanātā būs zi
nāms ne vēlāk kā 31 .oktobri. 

Cik bieži varēs saņemt kredītu? 
Tāpat kā stipendiju: desmit mēne

šus gadā reizi mēnesī. Un tā visu stu
diju laiku, kamēr vien nerodas mācību 
parādi. 

Kādi ir kredīta atmaksāšanas 
noteikumi? 

Tas jāsāk atmaksāt ne vēlāk kā pus
gadu pēc studiju beigām. Atmaksāša
na ilgst septiņus gadus. Izdevīgāk gan 
ir atmaksāt ātrāk: ja to veic gada laikā, 
10% kredīta pamaisummas dzēš, ja di
vu gadu laikā, dzēš 5%. 

Cik dārgs ir kredīts? 
Tas ir diezgan lēts: kredīta procen

tu likme ir 5% gadā, ko aprēķina katru 
mēnesi. Studiju laikā tos var nemak
sāt. Starp citu, Unibankā, kas apkal
pos LU studentu kredītus, par vienkār
šu depozītu maksā 7% gadā 

Vai iespējams neatmaksāt kredīta? 
Jā. Taču pēc studiju beigām jākļūst 

par darbinieku valsts vai pašvaldības 
iestādē un profesijā, kas atbilst īpašam 
valdības apstiprinātam sarakstam. Pa
gaidām gan neviens nezina, kāds tas 
izskatīsies. Cita, ne īpaši patīkama ie
spēja - kļūt par pirmās vai otrās grupas 
invalīdu. 

Vai iespējams atlikt kredīta at
maksāšanu? 

Jā. Ja kredīta ņēmējs ir obligātajā 
militārajā dienestā; ja tas ir grūtniecī
bas vai pēcdzemdību atvaļinājumā; ja 

Ekonomu Jazz Band uzņem 
jaunus dalībniekus (lasi - spēl
maņus). Der visu mūzikas ins
t rumentu pratēj i , kas māk 
nospēlēt dziesmiņas. Vajadzī

gas ari karsējmeitenes. Pie
teikties pie Aigara Norda (jeb 
Aiča) Ekonomu pašpārvaldē, 
Aspazijas 5 - 23, vai pa tel. 
72260601. 

ir bērna kopšanas atvaļinājumā līdz 
viena gada vecumam un nestrādā pil
nu slodzi, atliek kredīta atmaksu un 
procentu uzskaiti. Ja kredīta ņēmējs 
turpina studijas maģistratūrā vai dok-
torantūrā vai kļuvis bezdarbnieks un 
stājies Valsts nodarbinātības dienesta 
uzskaitē, atliek tikai kredīta atmaksu. 

Kam būs priekšroka kredīta sa
ņemšanā? 

Studentiem šādā secībā: 
kam ir bērni; 
kas ir invalīdi, bāreņi, bez vecāku 

gādības palikuši, no trūcīgas vai 
daudzbērnu (vismaz 3 bērni) ģimenes; 

kam miris viens vecāks; 
kam vecāki ir invalīdi vai nestrā

dājoši pensionāri; 
kam ir slikti sadzīves apstākļi un 

vājš materiālais nodrošinājums; 
citiem studentiem. 
Katras grupas iekšienē studentus 

rindos pēc vidējās atzīmes pēdējā'se
sijā Ja students atbilst vairāk nekā vie
nai no pirmajām četrām grupām, viņa 
vieta būs vēl pirms tiem, kam ir bērni. 

Kas noteiks studentu secību, 
pretendējot uz kredītu? 

Atbilstīgi iepriekš minētajai kārtī
bai to līdz 17.oktobrim izdarīs fakul
tātes studentu padome. Tad pretenden
tu saraksts jānodod dekanātā, kas to 
nosūtīs LU kreditēšanas komisijai. Ja 
fakultātē nav studentu padomes, deka
nāts veiks ari pretendentu kārtošanu at
bilstīgi priekšrocībbu grupām. Komi
sija izsniegs apstiprinājumus kredīta 
saņemšanai vispirms tiem no visām fa
kultātēm, kas atbilst vairākām grupām, 
tad visiem, kam ir bērni utt. 

Padomus deva Tava 
Studentu padome 
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K A S ? 
Zinas no pašpārvaldēm 

K U R ? K A D ? 
2 5 . s e p t e m b r ī n o t i k a 

kārtējās info dienas. Mājī
g a j ā s S t u d e n t u P a d o m e s 
t e l p ā s b i j a s a p u l c ē j u š i e s 
pārstāvji (labākie n o labā
kiem) n o 8 pašpārvaldēm, 
ī p a š i p r i e c ē j a j u r i s t u un 
teo logu ierašanās , j o tika 
apgāzts mīts, ka šinīs fakul
tātēs studentu dzīve ir ap
stājusies. Pēdējās info die
n a s p a g ā j a z e m " f u k š u 
b a ļ l u k u " zīmes. 

E K O N O M I K A S U N V A D Ī 
B A S fakultātes pārstāvji bija 
vēl savas fuksenes svaigā ie
spaidā. Ekonomi savus tukšus 
svētīja Dzintaros, bet vadībnie-
ki - Priedainē. Pēc iesvētīšanas 
daži fakulātes fukši j opro jām 
nedaudz ož pēc zivīm. Tas gan 
netraucēja lielākai daļai ieras

ties vakarā uz svētku balli "Ma
zajā ģildē" Fakultātē ir novēro
j a m a a k t ī v a o t r ā k u r s a i e 
saistīšanās pašpārvaldes dzīvē. 
Vadībnieku rukšiem pirmais pār
baudījums sākās jau pirms ie
kāpšanas vilcienā, kur tos sa
gaidī ja bargi onkuļ i , kas nez 
kāpēc interesējās par braukša
nas biļetēm. Bet tas jau bija ti
kai pirmais pārbaudījums 
Beidzot atsācis skanēt fakultātes 
radio. Līdz ar to ir novērojami DJ 
(disku jājēju) konkursi. 

V Ē S T U R E S U N FILOZOFI
JAS fakultātes fukšu balle pir
majā reizē gan tika atcelta. Ta
ču tā tomēr notika 2. oktobrī. Ar 
tiešu pašpārvaldes palīdzību fa
kultātes studentiem tiek piedā
vāts darbs soc io loģ i jas j o m ā . 
Pašpārva ldes te lpās ir sācies 

sienu apgleznošanas process. 
P i rmais parādī jās uzraksts 
"knz" Ciemos ari esot atnācis 
kāds cilvēks, kurš sevi dēvējis 
par "Skočmenu" Fakultātes 
telpās veiksmīgi notika alter
n a t ī v ā s m ū z i k a s k o n c e r t s . 
Pašpārvalde kredītu sadali ir 
ņēmusi savās rokās. Tā kā vi
s i e m i n t e r e s a n t i e m l ū d z u 
griezties tieši tur. 

FIZIKAS UN MATEMĀTI
KAS fakultātē ir notikušas vai
rākas pilnsapulces. Pēc koju 
pilnsapulces studentu apstākļi 
ir uzlabojušies. Pēc pilnsapul
ces, kas bija veltīta ēdnīcai, tās 
sanitārie apstākļi ir uzlaboju
šies. Nu studentiem vairs nav 
jāpusdieno kopā ar "mazākiem 
brāļ iem" Fakultātes studen
tiem nu ir pieejami arī formas 

šorti pie oranžajiem T-krekliem. 
Koju fukšu balle notiks 23. ok
tobri, bet fakultātē fukši tiks 
iesvētīti 13. novembrī. 

ĶĪMIJAS fakultātē 24. sep
tembra Domes sēdē apstiprinā
ja fakultātes pašpārvaldes no
l ikumu. Kad būs fuksene, to 
kīmiki gan vēl nemācēja teikt. 

PEDAGOĢIJAS UN PSf f lO-
LOĢIJAS fakultātes fukšu bal
le notiks 16. oktobrī. Fakultātē 
top uzņemta filma. Pati pašpār
valde to atzīst par samākslotu 
un īstenību neatspoguļojošu. 

J U R I D I S K Ā S f a k u l t ā t e s 
pašpārvalde ir iesaistījusies cī
ņā par lielākām un labākām tel
pām. Fukšu balle ir paredzēta 
14. oktobrī. To pamatā organi
zē 2. kurss , kuram piepalīdz 
pašpārvalde. 

EXOMMU UN VMÍHUEKU PASPĀRVAIBE 
Lielākā daļa Universitātes 

studentu nemaz nav pamanīju
ši, ka šogad LU nav 12, bet gan 
tikai 11 fakultātes. Šovasar ne
manāmi tika apvienotas Ekono
mikas un Vadības un ekonomis
kās informātikas fakultāte. Tā
tad - Ekonomikas un vadības fa
kultāte. 

V i s smagāka i s integrāc i jas 
procesā ir studentu pašpārval
žu apvienošanās process, jo abas 
pašpārvaldes ir piet iekoši 
spēcīgas un varošas. Jau sā
kusies asiņaina cīna par ie
t e k m e s s fēru sada l ī šanu . 
(Labi, joks) 

Tiem, kas to vēl nezina, 
Ekonomu pašpārvalde ir PIR
MĀ un tradīcijām bagātākā 
pašpārvalde visā Universitā
tē, kas pārstāv praktiski lie
lākās fakultātes studentus -
ekonomus un vadībniekus. 

Katru gadu EFSP tiek ie
vēlēta, bet principā mīļi gai
dīts un darboties ir aicināts 
ikviens.Pašlaik EFSP kodolu 
veido kādi 25 studenti - ak
tīvisti, bet tās projektos un 
projektiņos iesaistās vēl du
cis interesentu. 

Ko mēs darām ? 

Te nosauksim tikai dažus pro
jektus un pasākumus, jo , lai uz
skaitītu visus, nepietiktu ne tikai 
ar Studentu padomes lapu, bet ari 
ar visu 'Universitātes Avīzi" 

FUKSENE 
Notiek katru gadu rudenī, pē

dējos gados Vidzemes jūrmalā. 
Parasti tiek plaši atspoguļota ma
su medijos. Izceļas ar vērienīgu
mu un (ne)humānismu. 

EKONOMU DIENAS 

Pasākums vairāku dienu ga
rumā, kurā ekonomi sacenšas 
sportā, gudrībās, muļķībās un 
visādās ēverģēlības. Tradicio
nālie pasākumi ir konkurss Lie
lais Ekonomu drudzis, akcijas, 
atrakcijas un šovi fakultātē. Vi
su, protams, noslēdz grandioza 
balle Ģildē. 

LĪČUPE 
Seminārs jaunajiem pašpār

valdes aktīvistiem. Notiek kat
ru rudeni Līčupē, tiek savaņ-
ģēti jaunie aktīvisti, veidota 
komanda un nosprausti plā
ni nākamajam gadam. 

BALLES 
Notiek Mazajā Ģildē. Tra

dicionālākās ir Ziemassvētku 
balle, Valentīna dienas balle 
u.c. tematiskās balles. 

CITAS LABAS LIETAS 
Fakultātes radio, kur sa

vas programmas veido dažā
du stilu dīdžeji . Tad, pro
tams, informējam par dažā
dām i e s p ē j ā m p ieda l ī t i es 
konferencēs. 

Ar pašpārvaldes atbalstu 
izveidots visā Universitātē 
vienīgais instrumentālais an
samblis - Ekonomu JAZZ 
BAND, kas uzjautrina studen

tus visos lielākos pasākumos. 

KĀ STUDENTS RŪDĪJĀS JEB EKONOMU FUKSENE 
Reiz, šogad septembri uzau

sa jeb, drīzāk, uzlija neparasts 
24. septembra rīts. Divsimt pir
mo kursu studentiem sirsniņas 
sita daudz straujāk nekā vi
siem pārējiem tramvaju, tro
lejbusu u.c transporta līdzek
ļu pasažieriem Sirds līksmoja, 
jo beidzot mazajiem būs iespē
ja atbrīvoties no kaunpilnā no
saukuma FUKSIS. Sirds bailēs 
sažņaudzās, jo vispirms jāiztur 
lielais pārbaudījums - fuksene. 

Ap pulksten trijiem pēcpusdie
nā fuksīši pulcējās vecās, mīļās 
Rīgas pikantākajās vietās, kur vi
ņus sagaidīja aizdomīgi labvēļi 
no vecākajiem kursiem. Visi kā 
viens uzķērās uz Labvēļu konfek
tēm - tas arī bija pēdējais saldais 
bridis todien. 

Ievērojot mūžvecās, iesīkstē
jušās un visādi citādi sūnainās, 
bet patiesi labās tradīcijas, milzī
gais ekonomu bars sakāpa vien
kāršā zaļā vilcienā un aizbrauca 
uz Dzintariem. Vilcienā, kā pa
redzēts pēc scenārija, jautrība si

ta augstu vilni, skanēja dziesmas, 
smiekli, burzma. Kādā no pirm
kursniekiem atklājās komersanta 
talants un neko nesaprotošajiem 
ierindas pasažieriem tika notirgo-
ti n-tie "Universitātes Avīzes" ek
semplāri, nopelnot naudu gan bal
les biļetei, gan dažiem aliņiem. 

Izkāpuši no vilciena visi lab
prātīgi (brīnums) šķīrās no perso
nīgajām mantiņām un tad ari 
viss sākās. 

Dziedādami un dejodami fuksīši 
uzdūrās BARGAJAM DAKTE
RIM, kura vadībā tika dzerts uzbu
dinošs dzēriens (izslaukts no ma
ziem, smirdīgiem kontracepcijas lī
dzekļiem (gumijas)) par tēvu, māti, 
zemi un vecāko studentu grēkiem. 
Pēc tam nejaukais dakteris visus pa
sūtīja uz VELNA PAKAĻU. Šī 
briesmīgā vieta un smaka daudziem 
jaunajiem studentiem vēl tagad rā
dās sapņos (nekas, gan jau pāries). 

Kad fukši bija mazliet atguvušies 
no smakas un apslaucījuši cietušās 
sejas, viņi tika ievilkti krūmos un 
pārbaudīti caur riepām. 

T E O L O Ģ I J A S fakultātē ir 
gadījies reti labs un aktīvs 1. 
kurss. Pirmā kursa iepazīšanās 
vakars dekanāta zālē gaidāms 
jau tuvākā laikā. 

ĢEOGRĀFIJAS UN ZEMES 
ZINĀTŅU fakultātē lielākais 
notikums bija "Ģeorallijs", kurš 
šoreiz not ika straujajā upē 
Gauja. Tikko beidzās sporta un 
atpūtas svētki "Ronīšos", kura 
sekas vēl tagad ir novērojamas 
aktīvāko sportistu vidū. 

BIOLOĢIJAS fakultātes stu
dentu padomes jaunais priekš
sēdētājs ir Didzis Ustups. Noti
kus i t r a d i c i o n ā l ā " B i o l o g u 
nakts" Fukšu balle ir ieplāno
ta uz 17. oktobri. Beidzot arī bio
logi ir sadūšojušies līdz saviem 
T-krekliem. 

Tālākās atrakcijas jau bija 
krietni atspirdzinošākas - stafe
te ar koku starp kājām, vardīšu 
un citu "animāļu" attēlošana, kā 
arī nelielas alkohola devas ie
ņemšana. 

Noslēdzošā fuksenes daļa -
neaizmirstamās KĀPU CĪNĀS 
un LEDAINA PELDE nernieri-
gajā jūrā Ar to gan viss nebeidzās. 

Pēc vairākām dušās un van
nās pavadītām stundām, fukši 
starojoši un laimīgi ieradās uz 
balli Mazajā Ģildē. Neatkarīgie 
eksperti vēl pēc tam ilgi un skar
bi strīdējās, vai šī balle bija la
ba, vai ļoti laba. 

Spēlēja dzīvie LrVl un mūžam 
nemirstīgie Ekonomu Jazz Band. 
Ballē tika novērots neparedzēti 
liels dalībnieku skaits, bet šoreiz 
traģēdija izpalika un Ģilde nesa
gāžas. 

Prieks, ka tagad Ekonomos ir 
tik daudz ĪSTU (izfuksētu) stu
dentu. 

Raksta autores kopā ar Kosmosa Noslēpumu Zinātājiem 

Kā daudziem ir zināms. Vēstu
res un Filozofijas fakultātē fukšu 
balle bija paredzēta 19.septembrī. 
Taču no mums neatkarīgu iemes
lu dēļ (nebija ūdens) tā tika pār
celta uz 2.oktobri. Jāteic, ka ap
bēdināti jutās ne tikai organizato
ri, bet ari fukši. Tomēr viss labais 
nāk ar gaidīšanu, tādēļ pagājušā 
ceturtdienā rinda pie ieejas durvīm 
veidojās jau krietni pirms paredzē
tā fuksenes sākuma. Visiem iefuk-
sēties gribētājiem uz pieres tika 
spiests zīmogs, kas viņus atšķīra 
no pārējiem. Ar šādu apkaunojo
šu "traipu" uz pieres viņiem vaja
dzēja veikt goda apli ap Brīvības 
bulvāra skvēriņu. Zosu gājiena 
priekšgalā stalti plīvoja fakultātes 
melnais karogs. Taču tas netrau
cēja garāmgājējiem apveltīt fuk
šus ar ziņkārīgiem skatieniem. 

Pati fuksēšanas procedūra ri
sinājās mūsu faķa trešajā stāvā, 
kur atplestām rokām viņus gaidī
ja nepacietīgie iesvētītāji no aktī
vākajām LU fakultātēm. Sadalīju
šies septiņās grupās, fukši pārdzī
voja medicīnisko apskati, kur ve
selības uzlabošanai tika piedāvāti 
sālīti ķirši un erotiskas bildes (tā
di ir mūsu nākamie pedagogi). Ne
izpalika ari piparota šņabja dzer
šana un draudzības dūma ievilk
šana, pēc kura vajadzēja stāties ne
žēlīgo juristu tiesas priekšā. Pats 
slavenais tiesnesis Arens Skulme 
nepārprotami pārkāpa cilvēktiesī
bas, kā rezultātā viņš no tiesas zā
les izgāja saplēstā kreklā un no
tašķīts ar guaškrāsu. Par šo bargo 
aktu atriebās vēsturnieki, no kuru 
veidotā posteņa fukši nāca arā 

slapjām biksēm. Dažam ari uz se
jas tika uzlikts miltains pūderis. 
Pretējā dzimuma fizioloģiskos do
tumus vislabāk varēja izbaudīt va
dībnieku rīkotajā akcijā, kur šie 
prieki tika smalki savienoti ar 
sportiskām izdarībām. Taču, kā 
vēlāk atzina paši fukši, vislabāk 
viņiem paticis Zīlnieces - Kosmo
sa Noslēpumu Zinātājas postenis, 
kur draudzīgi bija apvienojušies 
ģeogrāfs, ķīmiķi un biologi. Jāat
zīst, ka tur piedāvātās nebaudāmās 
dziras fukši izvēlējās paši (izvē
les nebija). Pāris meitenītes ar vā
jiem nerviem no šīs telpas vien
kārši izrāpoja. Iesvētītāju tērpi bija 
graujoši. Pakavējušies vēl pāris 
minūtes tualetes kabīnēs ļoti intī
mā atmosfērā astoņi uz viena 
klozeta, fukši varēja doties uz de
ju zāli. Bija pienācis pats svarīgā
kais iefuksēšanas bridis fukšu 
karaļa un karalienes ievēlēšana un 
zvēresta nodošana. Pasākuma ne
oficiālā daļa bija sākusies katrs 
izklaidēja pats sevi. Tiem, kas ne
jauši nonāca fakultātes trešajā stā
vā, nācās noklausīties jautro lai
vinieku dziesmu vairāku manāmi 
apreibušu pašpārvalžu locekļu iz
pildījumā. Jāsaka, ka pilnīgi relak-
sēties kā vienmēr traucēja bēdīgi 
slavenais Jānis Švinskis un skan
dalozi slavenais Didzis Ustups. 

Visi, kuri vēlas gremdēties 
nostalģiskās atmiņās par pasāku
mu, var griezties VFF pašpārvaldē 
32.kab., kur iespējams iznomāt šī 
vājprāta videoierakstu (3 kasetes (it 
sevišķi trešo!)). Visu gaišu! 

LAURA KELL1JA, 
SIGITA SNIĶERE 
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SLUDINĀJUMI 
REKLĀMA 
INFORMĀCIJA 

Pensionare I Z I R E istabu studentei 
Tālr. 7-134637 

ELFRĪDAS UN JANA RUTKU 
PIEMINAS FONDA STIPENDIJAS 

j 
Docents Jānis Rutkis savā testamentā novēlēja līdzekļus apmēram 

viena miljona zviedru kronu vērtībā, lai no noguldījuma procentiem 
varētu piešķirt stipendijas Zviedrijas latviešu jaunatnes latviskai au
dzināšanai. Pēc Latvijas neatkarības pasludināšanas, Rutku fonda valde 
papildināja statūtus, sniedzot Latvijas augstskolu maģistrantiem, dok
torandiem un doktoriem iespēju piedalīties starptautiskos semināros 
un konferencēs, kā arī īsāku laiku uzturēties ārzemēs zinātniskās pēt
niecības nolūkos. 

1997798. gada līdzekļi konkursa kārtībā tiks piešķirti šādiem pre
tendentiem: 

1. Zviedrijas latviešu jauniešiem, kas vēlas piedalīties latviskos pa
sākumos Latvijā vai ārzemēs. (Eiropas vasaras skolas dalībniekiem nav 
jāiesniedz sevišķi pieprasījumi.) 

2. Latvijas augstskolu maģistrantiem, doktorandiem vai doktoriem, 
kas vēlas piedalīties ārzemju pasākumos ne ilgāk par trim mēnešiem. 
Pieteikumam jāpievieno augstskolas ieteikumos. 

3. Latvijas Universitātes Ģeogrāfijas fakultātei un tās absolventiem 
nelielu projektu īstenošanai. 

Elfrīdas un Jāņa Rutku piemiņas fonda valde aicina pretendentus 
iesniegt pieteikumus fonda valdes priekšsēdim Mārim Slokenbergam 
Rīgas Ekonomikas augstskolā, Strēlnieku ielā 4a, LV-1010, Rīgā līdz 
1997. gada 17. oktobrim ieskaitot. Pieprasījumus var iesūtīt valdei 
arī pēc iepriekš minētā datuma visa gada laikā, bet tādā gadījumā jā
rēķinās, ka valdes lēmuma pieņemšana var ieilgt līdz trim mēnešiem. 

You are cordially invited to attend the first 

NORTH AMERICAN STUDIES 
MONTHLY COLLOQUIUM 

Raina bulv. 19 
Seminar Room 135 
Friday, October 24, 16.00 
The North American Studies Center is inaugurating a monthly 

colloquium for faculty and graduate students who are interested in 
teaching or conducting research in North American Studies. 

The purpose of the colloquium is to create an opportunity for 
colleagues to meet one another, to discuss the problems of teaching and 
conducting research in North American Studies, to explore the resources 
of the North American Studies Center, to develop curricula and programs 
in North American Studies, and to identify the needs of the participating 
faculty and graduate students so that the Center may try to respond to 
them. 

As the colloquium develops, we would like to have participants to 
give presentations of works-in-progress for discussion and critiquing. 

The colloquium will meet the last Friday of the month during the 
school year at this same time and place. 

The Soros Foundation - Latvia and The 
Open Society Institute are now accepting 

applications for The Undergraduate 
Exchange Program 

The Undergraduate Exchange is a one-year, non-degree granting 
program for students enrolled in university in Eastern and Central 
Europe and Parts of the former Soviet Union. 

The Program is designed to encourage cross-national dialogues among 
student communities; introduce students from the region to colleagues 
from other parts of the world; and provide comprehensive student 
services including orientation, workshops, and alumini/ae activities. 

Participants attend a university or college in the United States for 
one year. At the end of the year, they are expected to return home to 
complete their degress. 

Criteria 
In order to qualify for the program, applicants must meet the following 

requirements: 
1. Currently studying: American Studies, Art History, Classical 

Studies, Comparative Literature, Cultural Anthropology, International 
Relations, Journalism, History, Political Science, or Sociology at the 
undergraduate level. 

2. Applicant must be enrolled in an accredited university in their 
home country. All applicants must be in their second year when 
applying and must have at least one year of study remaining at their 
home university when they return. 

3. Have an outstanding academic record. 
5. Have spent previous two years in residence in home country. 
5. Have not attented high school in the United States for more than 

one academic semester. 
6. Fluent in reading, writing and speaking English. 
7. 18 - 24 years old at the time of application. 
8. Able to begin studies in the summer of 1998. 

To receive an application please contact: 
The University of Latvia 
Educational Advising Center 
19 Raina Blvd. Rm. 243 
Riga, LV-1586 
tel.: 7-228656 

" T ē v z e m e s " v ī r i i z s a k a v i s d z i ļ ā k o 
l īdz jūt ību s a v a m d i r i ģ e n t a m A n d r i m 
J a n s o n a m , t ē v u p r o f e s o r u D r . M ā r i 
Jansonu zaudējot . 

RE KĀ 
PIE DURVĪM ZVANA 

MĀJSKOLOTĀJS 
| jeb kā sniegt privātstundas 

«Ja mājskolotājs dalās savās zināšanās ar 
j u m s vai jūsu bērnu, tad visādi centieties cie
nīt un godāt šo ci lvēku. Maksai par stundām, 
kuras sniedzat mājās pie kāda skolnieka, ir 
jābūt augstākai nekā gadījumā, kad skolnieks 
nāk mājās pie j u m s . Ja pats esat mājskolo
tājs, tad sniedzot privātstundas, neļaujiet, lai 
kāds novērš j ū s u uzmanību vai traucē mācī 
bu stundu. Centieties pēc labākās sirdsapzi
ņas atdot visas savas zināšanas saviem sko
lēniem. Precīzi norādiet , kādus palīglīdzek
ļus, grāmatas un burtnīcas skolēnam būtu j ā 
iegādājas . Savukār t , j a pr ivātstundas t iek 
sniegtas j u m s vai jūsu bērnam, tad stingri pie
turieties pie skolotāja norādījumiem. Neaiz 
mirstiet apsveikt savus mājskolotājus svēt
kos! Cieniet v iens otru, nekritizējiet savus 
skolniekus vai skolotājus, bet, j a esat vecāki, 
negraujiet mājskolotāja autoritāti bērnu acīs. 

LNGMĀRAS ZĀLĪTES 
teksts un zīmējums 

Latvi jas Univers i tā tes i lggadēj ie darb i 
nieki Leonīds Roze un Leonora Roze nodevuši 
savu gadu gaitā krāto astronomisko grāmatu 
kolekci ju L U Astronomi jas institūta bibl io
tēkai , kas šogad ir ievērojami at jaunota u n 
m o d e r n i z ē t a . L e o n ī d a u n Leonoras R o z e s 
grāmatu dāv inā jums b ū s noderīgs s tuden
t iem, astronomi jas interesentiem u n cit iem 
bibl iotēkas lasītāj iem. 

LUAstronomijas institūta 
zinātniskais sekretārs Dr. I. VILKS 

KONKURSS 
"KINO 52" KONKURSS 

"Kino 52" konkursā "Brīvbiļete uz kino" "UA" Nr. 
1 šoreiz gluži precīzas atbildes nebija, jo Rovans At
kinsons līdz šim spēlējis angļu TV seriālos, bet ki
nofilma "Misters Bīns" ir pirmā pilnmetrāžas kino
filma, kurā viņš darbojas. 

Lūk, jaunais konkurss! 
1. Nosauciet trīs mūzikas autoritātes, kuru dzies

mas skan Deivida Linēa filmā "Ceļš uz neku
rieni" 

2. Psiholoģiskajā trilleri "Ar ienaidnieka seju" gal
venās lomas atveido Nikolass Keidžs un Džons 
Travolta. Nosauciet "Kino 52" izrādītās filmas, 
kurās tēlojuši šie aktieri. 

3. Trillerī "Prezidenta lidmašīna" ASV preziden
tu atveido Harisons Fords. 

4. Nosauciet vismaz divus slavenus aktierus, kuri 
pēdējo divu gadu laikā tēlojuši Amerikas prezi
dentu. 

Desmit pirmajiem pareizo atbilžu autoriem bal
va - brīvbiļete uz kādu no "Kino 52" filmām! 

"KINO 52" R E P E R T U Ā R S 
10. - 16 . X 
Ar ienaidnieka seju (Face/off) 
Spraigs trilleris ar Džonu Travoltu un Nikolasu 

Keidžu galvenajās lomās. 
Seansi: 16.00; 21.00 
"Ceļš uz nekurieni" ("Lost Highway") 
Seansi: 13.30; 18.30. 
Biļešu cena: Ls 1.50 
Ceturtdien un ISIC īpašniekiem: Ls 1.00 
17. - 23. X 
'Prezidenta lidmašīna" 

KINO JAUNUMI 
Kinoteātrī "ANDALŪZIJAS SUNS" jūs varat no

skatīties filmu "KAMASUTRA" 13., 14., 15., 16. 
oktobri pīkst. 16.00; 20.00; 18.40; 21.00. 

"Donijs Brasko" kinoteātri tiks radīts: 
17. oktobri pīkst. 16.00; 18.30; 21.00. 
18. un 19. oktobri pīkst. 13.30; 16.00; 18.30; 21.00. 
20. un 21. oktobrī pīkst. 16.00; 18.30; 21.00. 
22. oktobri pīkst. 16.00; 21.00. 

Un no 23. līdz 26. oktobrim kinoteātris "Andalū-
zijas suns" rīko holandiešu režisora A. van Var-
merdama filmu dienas. 

Informāciju sagatavojis Filips Muntikovs 

Mūzika 
unWno Habato 

Pelto 19 

Trešdien, li oktobrī, 21.00 
tm m hapo un M C mm un W USSS m «• *« « m ia cn m* * * u c 

Latvijas Universitātes Studentu Padome 
di studentu apliecību - l L s . citi - 2 Ls XTC 

Interesantākais, kas piesaistīs publiku un darīs šo 
pasākumu viereizēju, būs 16 mm kino. Visu nakti 
būs redzami klasiskie retro "grāvēji" Jaunais 
mūzikas stils patīkami pārsteigs visus tos, kuri ir 
atteikušies no domas ieraudzīt "Kabatā" arī kaut 
ko jaunu un nebijušu. TAS VISS BŪS BAUDĀMS 
KATRU TREŠDIENU! 

The Soros Information Center 
Ausekļa 9, 

Liepāja, LV-3401 
tel.:34-26800 

Application Deadline: January 9, 1998 

"Universitātes Avīze" 

Redaktore ĪLZE BRINKMANE 
Tekstus rediģē GINTA LEKARTE 
Datorsalikumu veido INGA BĒRZIŅA un JĀNIS ZUIERS 
Numurā izmantots ANDAS LĀSES zīmējums 

Adrese: Raiņa bulv.19, 136.telpa, Rīga, LV-1586 
Tālrunis un fakss: 7222944 
Elektroniskais pasts: luua@lanet.lv 
Reģistrācijas apliecības Nr.535. 
Pārpublicēšanas un citēšanas gadijumā atsauce uz "UA" obligāta. 
Redakcijas viedoklis ne vienmēr sakrīt ar rakstu autoru viedokli. 
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